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l Profitul restaurante‑
lor din România a in‑
trat anul trecut la apă 
cu 12% 
Profitul restaurantelor a 
scăzut anul trecut cu 
12%, pentru prima dată 
după pandemie, fiind 
înregistrată şi cea mai 
mică creştere anuală a 
numărului de restau‐
rante active (+2%), însă 
numărul angajaţilor din 
localuri a atins un nivel 
record, majorându‐se cu 
1%. Analiza arată că 
puţin peste 27.000 de 
restaurante, baruri, cat‐
ering şi alte servicii de 
alimentaţie figurau drept 
active în România, anul 
trecut. 
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l Tot mai mulți 
călători preferă să‑și 
organizeze singuri 
vacanțele 
Turismul mondial revine 
la nivelurile anterioare 
pandemiei, dar industria 
se confruntă cu noi 
provocări, în condiţiile în 
care călătorii îşi 
organizează din ce în ce 
mai mult călătoriile în 
mod independent, iar 
schimbările climatice 
afectează popularitatea 
destinaţiilor, se arată 
într‐o analiză realizată 
de o platformă de 
tranzacţionare şi 
investiţii. În acelaşi timp, 
creşterea preţurilor şi 
îngrijorările legate de o 
încetinire economică 
aruncă o umbră asupra 
viitorului unor lideri de 
piaţă precum Airbnb şi 
TUI, consideră analistul 
eToro, Pawel 
Majtkowski. 
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l Industria jocurilor 
video se confruntă cu o 
creştere lentă în 2024 
Piaţa globală a jocurilor 
video este pe cale să 
înregistreze o creştere 
anuală lentă în acest an, 
pe fondul vânzărilor 
slabe de console de 
jocuri, potrivit unui nou 
raport al firmei de 
cercetare de piaţă 
Newzoo, citat de CNBC. 
Într‐o postare pe blog, 
Newzoo a spus că 
industria jocurilor va 
creşte cu 2,1% de la an la 
an, la o valoare estimată 
la 187,7 miliarde de 
dolari. 
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din Sumar

l omul de afaceri ieșean și-a început afacerile 
într-un campus studențesc, iar primul lui activ 

important a fost o imprimantă l din cauză că, la 
un moment dat, costurile cartușelor de imprimare 
au devenit prea ridicate, a fost nevoit să caute o 
soluție, iar rezolvarea s-a găsit în introducerea 

unei tehnologii de încărcare cu tuș, ce avea 
costuri de câteva ori mai reduse l așa s-a născut 
afacerea Artis Design l iar de aici la, probabil, cea 
mai modernă fabrică de producție sacoșe, pungi și 
saci din hârtie biodegradabilă din România, nu a 

fost decât un pas l pasul acesta a presupus multă 
muncă, perseverență, dar și atenție sporită la 

mediul din jur, mediu care nu o dată l-a obligat să 
se reorienteze și să se reinventeze l Pagina 4

Ieșenii 
primesc al 
șaselea cel 
mai mare 

salariu 
mediu net 

din țară 
 

Doar trei lei au despărțit salariul 
mediu net încasat de ieșeni în 
luna mai de pragul de 5.000 de 

lei l detalii în pagina 3

Marea Britanie este cea mai 
importantă destinație pentru 

exporturile județului Iași în rândul 
țărilor din afara Uniunii Europene 
(UE). În primul trimestru al anului 
2024, Iașul a exportat mărfuri în 
valoare de 31,2 mil. euro către 

această țară, mai mult decât dublu 
față de anul 2019, când Marea 

Britanie era încă membră a UE, iar 
exporturile se ridicau pe atunci la 
14,4 mil. euro, ceea ce ar putea 

sugera și o adaptare a strategiilor 
comerciale ale județului în 

contextul post-Brexit. l pag. 2

Antreprenorul ieșean 
care „face“ bani din hârtie 

Avocat drept comercial. Cum să 
radiezi o firmă în România? l 5

Scăderea preţurilor 
mărfurilor indică 

probleme în economia 
mondială 

l „în afara aurului, ţi-ar fi greu 
să găseşti un set-up pozitiv. 

Vedem această scădere 
amplă a preţurilor mărfurilor 

ca un alt avertisment cu 
privire la starea economiei“, 

arată analiștii l pagina 7

V7 Startup Studio, 
spațiul de coworking 

din Palas pentru 
antreprenori, 

freelanceri și firme la 
început de drum l 3

l legea salarizării unice 
trebuie legată cu indicatorii de 

performanţă şi corelată cu 
ceea ce se întâmplă în 
sectorul privat, susține 

ministrul de Finanțe l în toate 
statele moderne ale Uniunii 

Europene, cele două tipuri de 
salarii sunt corelate, mai 

spune Boloș l ministrul a mai 
vorbit în ieșirile publice de 
săptămâna trecută despre 
declarația unică și despre 

reproșurile care i se aduc de 
Marcel Ciolacu l pagina 6

Economia Iașului: deficit 
de 35 mil. euro în balanța 

import-export

Profitul companiei ieșene 
Gemini Cad Systems a 

urcat de aproape cinci ori  
l conform datelor publice, anul trecut firma ieșeană, ce a fost fondată în 2004 
de către antreprenorul Traian Luca, a avut un câștig de 6,21 milioane lei, de la 

1,33 milioane lei cu un an înainte l compania a fost vândută în urmă cu trei ani 
către grupul francez Lectra l tranzacția ar urma să fie finalizată la nivelul anului 
2026 în urma unor plăți suplimentare, iar valoarea tranzacției ar urma să ajungă 

la circa 20 de milioane de euro l toate detaliile le puteți citi în pagina 2

Despre enigmaticele 
evoluții ale 
economiei 

românești l pag. 5 
Ministrul Boloș afirmă că 

susține o corelare a salariile de 
la stat cu cele din mediul privat
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Compania Gemini Cad Systems, 
fondată de Traian Luca la Iași în 2004, 
care a vândut în 2021 pachetul majori‐
tar de acțiuni către grupul francez 
Lectra, a raportat pe anul trecut o 
creștere semnificativă a profitului și a 
cifrei de afaceri, chiar dacă a fost un an 
plin de provocări. Lectra, listată pe 
bursa Euronext, urmează să finalizeze 
achiziția completă a companiei Gemini 
Cad Systems în două etape, cu plăți sup‐
limentare în septembrie 2024 și 2026. 
Valoarea totală a tranzacției este 
estimată între 13 și 20 mil. euro, în 
funcție de performanțele financiare ale 
Gemini. În 2021, când a fost achiziționat 
pachetul majoritar de acțiuni, Gemini a 
raportat pierderi, dar înainte de asta a 
avut ani profitabili. 

Compania Gemini Cad Systems, 
fondată la Iași de Traian Luca în 2004, 
vândută în urmă cu trei ani grupului 
francez Lectra, a încheiat anul trecut cu 
un profit net de aproape cinci ori mai 
mare față de 2022, la o cifră de afaceri 
în creștere cu aproape 70% în 2023, 
chiar dacă nu a fost un climat economic 
tocmai favorabil. Gemini a dezvoltat de‐
a lungul timpului soluții software CAD 
avansate pentru companiile mici și 
mijlocii din industria modei, iar Lectra 
oferă soluții de inteligență industrială ‐ 
software, echipamente, date și servicii. 
Grupul francez precizează în raportul 
pentru trimestrul II și primul semestru 
din 2024 că instabilitatea economică a 
fost resimțită diferit în funcție de regi‐
uni.  

În Asia‐Pacific, atmosfera economică 
a fost mai pozitivă, în timp ce Europa și 
SUA s‐au confruntat cu incertitudini 
semnificative. Această instabilitate 
economică a afectat în mod variabil 
performanța globală a companiei. 
Totuși, Gemini Cad Systems SA, parte a 
grupului francez, a reușit să încheie anul 
trecut cu un profit net de 6,21 mil. lei, 
de la 1,33 mil. lei cu un an înainte, după 
cum reiese din situația financiară a com‐

paniei, disponibilă la Ministerul 
Finanțelor.  

Cifra de afaceri pe anul trecut a fost 
de aproximativ 16,35 mil. lei, în creștere 
cu 70% față de anul 2022, încheiat cu 
afaceri de circa 9,66 mil. lei, după cum 
reiese din bilanțul consultat de „Ziarul 
de Iași”. Compania a raportat la finalul 
anului trecut un număr mediu de 89 
angajați, mai mult cu 18 oameni com‐
parativ cu un an înainte.  

Lectra, listată la Euronext  
Lectra este listată la Euronext, cel 

mai mare grup bursier din Europa, iar în 
raportul remis la bursă pentru trimes‐
trul II și primul semestru din 2024 se 
precizează faptul că „mediul macroeco‐
nomic și geopolitic a rămas deosebit de 
degradat în al doilea trimestru, dar cu 
situaţie eterogenă între diferite pieţe 
geografice şi sectoriale”.  

„În special, moralul producătorului 
s‑a îmbunătățit în Asia‑Pacific, în timp 
ce incertitudinea a predominat în 
Europa și Statele Unite State, din 
cauza alegerilor trecute sau viitoare. 
Această incertitudine a dus la o 
poziție prudentă din partea clienților 
Grupului în investițiile lor decizii, cu 
efect negativ asupra comenzilor pen‑
tru sisteme noi, dar fără a avea un 
impact semnificativ asupra comenzi‑
lor pentru noile abonamente soft‑
ware, care sunt considerate de clienții 
Grupului drept cheltuieli de exploa‑
tare. Rezultatele din al doilea trimes‑
tru au fost totuși determinate de 
îmbunătățirea elementelor fundamen‑
tale ale Grupului – creșterea în veni‑
turi recurente, profit brut mai mare și 
stabilitatea costurilor generale ‑ 
EBITDA înainte de elemente nerecu‑
rente a crescut clar”, scrie în raportul 
Lectra.  

Ce programe software face  
Gemini Cad Systems din Iași  

Gemini a dezvoltat de‐a lungul timpu‐
lui mai multe soluții software avansate, 
în principal în domeniul Computer 
Aided Design (CAD), destinate în special 
pentru companiile de modă de dimensi‐
uni mici și mijlocii. Practic, firma a creat 
programe și aplicații care ajută alte 
companii să își proiecteze și gestioneze 
mai eficient procesele de design ves‐
timentar și de producție. 

Luna viitoare, francezii de la Lectra 
vor prelua încă o parte din 

acțiunile Gemini CAD Systems 
În 2021, Lectra a achiziționat pache‐

tul majoritar de acțiuni (60%) al compa‐
niei ieșene de software Gemini Cad 
Systems  pentru suma de 7,6 mil. euro. 
Grupul a semnat un acord pentru a 
achiziționa întregul capital și drepturile 
de vot ale Gemini în două etape, planifi‐
cate pentru septembrie 2024 și septem‐
brie 2026. Valoarea totală a tranzacției 
este estimată între 13 și 20 mil. euro, în 
funcție de performanțele financiare ale 
companiei Gemini. 

Anul în care firma a fost vândută a 
fost încheiat cu pierderi 

Singurul an în care Gemini Cad 
Systems a mers pe pierderi a fost în anul 
2021, când compania raporta la 
Ministerul Finanțelor o pierdere netă de 
circa 1,13 mil. lei, la afaceri de 11,18 mil. 
lei. De la înființarea societății încoace, 
anul 2018 a fost cel mai profitabil pentru 
companie, fiind încheiat cu un profit net 
de circa 10,06 mil. lei, la o cifră de afac‐
eri de 22,4 mil. lei. Doi ani mai târziu, în 
2020,  raporta și cea mai mare cifră de 
afaceri de până acum, anume 27,89 mil. 
lei. (Florentina SANDU) 

Profitul companiei ieșene 
Gemini Cad Systems a 

urcat de aproape cinci ori 
l conform datelor publice, anul trecut firma ieșeană, ce a fost fondată în 

2004 de către antreprenorul Traian Luca, a avut un câștig de 6,21 milioane 
lei, de la 1,33 milioane lei cu un an înainte l compania a fost vândută în 
urmă cu trei ani către grupul francez Lectra l tranzacția ar urma să fie 

finalizată la nivelul anului 2026 în urma unor plăți suplimentare, iar 
valoarea tranzacției ar urma să ajungă la circa 20 de milioane de euro

Marea Britanie este cea mai 
importantă destinație pentru exportu‐
rile județului Iași în rândul țărilor din 
afara Uniunii Europene (UE). În primul 
trimestru al anului 2024, Iașul a expor‐
tat mărfuri în valoare de 31,2 mil. euro 
către această țară, mai mult decât dublu 
față de anul 2019, când Marea Britanie 
era încă membră a UE, iar exporturile se 
ridicau pe atunci la 14,4 mil. euro, ceea 
ce ar putea sugera și o adaptare a 
strategiilor comerciale ale județului în 
contextul post‐Brexit. 

Ce este important de menționat este 
faptul că relaţia comercială a Iașului cu 
Marea Britanie este o sursă de excedent 
pentru comerţul local, în condițiile în 
care, în anul 2024, importurile Iașului la 
trei luni au însumat 7,8 mil. euro, adică 
s‐a înregistrat un excedent comercial de 
23,4 mil. euro, după cum reiese din cele 
mai recente date disponibile la Direcția 
Județeană de Statistică (DJS) Iași, con‐
sultate de „Ziarul de Iași”. În anul 2019, 
importurile la trei luni au însumat 
aproape 5 mil. euro, înregistrându‐se 
astfel și atunci un excedent comercial de 
9,4 mil. euro.  

Tendința de creștere a exporturilor 
către Marea Britanie este evidentă, iar 
analiza datelor din ultimii ani reflectă 
clar această dinamică. Dacă ne uităm la 
primul trimestru din perioada 2020 ‐ 
2023, observăm fluctuații în importuri, 
dar, în același timp, creșteri semnifi‐
cative ale exporturilor.  

Excedent în relația comercială  
Iași - Marea Britanie  

Anul trecut, în perioada ianuarie ‐ 
martie, Iașul a exportat mărfuri de 
aproximativ 27,8 mil. euro și a importat 
de circa 2,6 mil. euro, ceea ce înseamnă 
un excedent comercial de aproximativ 
25,2 mil. euro. Cu un an înainte, respec‐
tiv în trimestrul I al anului 2022, firmele 
din județul nostru au trimis către Marea 
Britanie mărfuri de aproape 28 mil. 
euro, dar importurile în aceeași 
perioadă au însumat circa 2,2 mil. euro, 
fiind vorba despre un excedent comer‐
cial de 25,8 mil. euro. Nu trebuie să fii 

economist ca să înțelegi faptul că exce‐
dentul comercial reprezintă un semn 
pozitiv pentru economia locală, însem‐
nând că produsele locale sunt competi‐
tive pe piețele internaționale, și, 
totodată, acest fapt contribuie la 
creșterea economică a județului. 

Un interes crescut și o solicitare pe 
piața britanică pentru mărfurile din 
județul Iași se remarcă și în perioada 
ianuarie ‐ martie 2021, când județul Iași 
a înregistrat un excedent comercial de 
20 mil. euro în relația cu Marea Britanie, 
asta datorită exporturilor de 22 mil. 
euro și a importurilor scăzute de numai 
2 mil. euro.  

În general, Iașul stă prost:  
este pe deficit comercial  

Anul 2020 a adus la trei luni un defi‐
cit în relația comercială Iași ‐ Marea 
Britanie  

Pe de altă parte, în primul trimestru 
al anului 2020, în plină pandemie Covid 
‐19, județul Iași a înregistrat în relația 
comercială cu Marea Britanie un deficit 
comercial de aproape 4,4 mil. euro. Asta 
înseamnă că importurile din Marea 
Britanie, de 22,7 mil. euro, au depășit 
exporturile județului nostru către 
această țară, în valoare de 18,3 mil. euro 
în perioada ianuarie ‐ martie 2020, 
după cum mai arată datele centralizate 
de DJS Iași. 

Deși există succese pe anumite piețe, 
după cum reiese și din această analiză, 
care evidențiază o evoluție favorabilă a 
relației comerciale a județului Iași cu 
Marea Britanie, Iașul se confruntă cu un 
deficit comercial general. Exporturile 
totale ale județului Iași au însumat circa 
263,5 mil. euro în primul trimestru din 
2024, iar importurile 298,3 mil. euro, 
adică s‐a înregistrat un deficit comercial 
de aproximativ 34,8 mil. euro la trei 
luni.  

Țările partenere situate pe primele 5 
locuri în derularea exporturilor în tri‐
mestrul I 2024 (reprezentând 48,3% 
din total exporturi) au fost Germania 
(15,2%), Marea Britanie (11,8%), 
Olanda (7,9%), Belgia (7,4%), Cehia 
(6,0%), iar în derularea importurilor 
(reprezentând 49,7% din total impor‐
turi) au fost Germania (19,1%), Italia 
(10,7%), China (7,8%), Franța și Polonia 
(6,2%). 

Pe grupe de produse, potrivit DJS Iași, 
în luna martie 2024, ponderi mai impor‐
tante în structura exporturilor și impor‐
turilor au fost deținute de mașini, apa‐
rate și echipamente (53,0% la export și 
30,4% la import), metale comune și 
articole din acestea (8,3% la export și 
11,1% la import), produse ale industriei 
ușoare (9,9% la export și 7,5% la 
import) și produse ale industriei chi‐
mice (13,1% la export și 13,0% la 
import). (Florentina SANDU)

Economia Iașului: deficit  
de 35 mil. euro în balanța 

import-export. Marea 
Britanie, partener privilegiat 

al județului la export
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Un proiect foarte important pentru comunitate este 
Revizuirea Proiectului tehnic aferent Sălii Polivalente 
din Municipiul Iași. Conceptul proiectului a avut ca 
punct de plecare Coroana Reginei Maria, rezultând 
astfel și denumirea consacrată, respectiv Sala 
Polivalentă „Regina Maria”. 

Actualizarea documentației a fost necesară ca urmare a 
concluziilor studiului de coexistență cu Spitalul Regional 
de Urgențe inițiat de Ministerul Sănătății, ce a impus 
translarea clădirii la o distanță minimă de 345 m față de 
instituția spitalicească. Proiectul tehnic a fost revizuit și 
predat beneficiarului în luna iulie, iar în data de 
08.08.2024 am depus, împreună cu domnul Primar Mihai 
Chirica, la sediul CNI S.A., documentația actualizată. 

În perioada imediat următoare, persoanele responsabile 
din cadrul finanțatorului vor întocmi documentația de 
atribuire necesară publicării pe S.E.A.P. a procedurii de 
licitație deschisă pentru atribuirea contractului de lucrări. 
Ofertantul ce va fi declarat câștigător va avea la dispoziție 
36 de luni pentru execuția și finalizarea obiectivului de 
investiție. 

Privind în perspectivă, trebuie să recunoaștem faptul că 
a fost o adevărată provocare, dar și o onoare proiectarea 
acestei Săli Polivalente. În calitate de ofertant declarat 
câștigător al licitației din 2019, S.C. SIGM-HOME PROJECTS 
S.R.L. și-a luat angajamentul de a proiecta o sală 
polivalentă care să respecte standardele impuse de 
organizațiile internaționale, astfel încât Municipiul Iași să 
poată fi gazda unor competiții sportive de rang înalt. Cu 
toate că pe tot parcursul elaborării documentațiilor am 
întâmpinat și provocări din partea instituțiilor avizatoare, 

acestea s-au dovedit a fi constructive și astfel, cu ajutorul 
unei echipe de profesioniști și a viziunii acestora, am reușit 
să ducem la bun sfârșit acest proiect atât de necesar 
pentru capitala Moldovei. 

Obiectivul general al Sălii Polivalente este asigurarea 
unor condiții optime pentru desfășurarea de activități 
sportive, posibilitatea organizării unor competiții 
internaționale oficiale majore, cu o capacitate de 
aproximativ 10.000 de locuri, precum și asigurarea 
mediului necesar pregătirii echipelor sportive de 
performanță.  

Prin realizarea unui astfel de obiectiv se vine în 
întâmpinarea nevoii sociale identificate la nivel național de 
creare a unei infrastructuri care să dezvolte sportul de 
masă și să satisfacă cerințele de pregătire sportivă și de 
organizare a evenimentelor din acest sector.  

De asemenea, se dorește creșterea gradului de 
participare a populației de toate vârstele la activități 
sportive cu caracter permanent, în interesul ridicării și 
păstrării nivelului de sănătate individuală, îmbunătățirii 
gradului de coeziune, integrare și încredere socială, 
creșterea gradului de practicare a activităților sportive cu 
precădere în rândul copiilor si tinerilor în scopul formării și 
dezvoltării de cetățeni activi, educati și responsabili, 
precum și creșterea nivelului și calității reprezentării 
României la cele mai înalte competiții sportive de 
performanță. 

Implementarea cu succes a proiectului va conduce la 
revitalizarea activității sportive din județul Iași, precum 
și la viabilizarea/modernizarea zonei și dezvoltarea pe plan 
sportiv, de agrement și recreere.

Sala Polivalentă „Regina Maria” Iași
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Doar trei lei au despărțit 
salariul mediu net încasat 
de ieșeni în luna mai de 
pragul de 5.000 de lei. Cu 
lefuri medii de 4.997 lei, 
ieșenii au avut al șaselea 
cel mai mare salariu din 
țară. Potrivit Direcției 
Județene de Statistică Iași, 
la nivelul județului salariul 
mediu net a crescut cu 
13,7% față de mai 2023 și 
cu 2,5% față de luna aprilie.  

În același timp, numărul 
angajaților din județ a ajuns la 
196.184 persoane, cu 2.692 mai 
multe față de mai 2023, dar în 
scădere cu 180 de salariați față de 
aprilie. Care au fost însă salariații 
cu cele mai mari lefuri? Pentru a 
răspunde la această întrebare, am 
analizat date centralizate de 
Institutul Național de Statistică.  

Salariul mediu net în România 
a fost în luna mai de 5.118 lei, 
însă doar trei județe din România 
depășesc pragul salariului mediu 
net de 5.000 de lei (Timiș, Sibiu și 
Ilfov) și doar în Municipiul 
București și în Cluj angajații sunt 
plătiți cu lefuri medii de peste 
6.000 de lei.  

Deși aflat în topul județelor cu 
cele mai mari salarii (pe locul 6), 
Iașul este primul dintre județele 
în care salariul mediu net este sub 
pragul de 5.000 de lei și cu 2,4% 
sub salariul mediu net calculat la 
nivelul României. Doar trei lei au 
despărțit salariul mediul din Iași 
de pragul de 5.000 de lei.  

În București, salariul mediu net 
a fost cu 26% mai mare decât în 
restul țării, în Cluj cu 19%, iar în 
Timiș cu 10%. Lefuri mai mari 
decât ieșenii au încasat și 
angajații din Sibiu și Ilfov, acolo 
unde salariul mediu net în luna 
mai a fost de 5.385 de lei, respec‐
tiv 5.154 lei.  

În topul județelor cu cele mai 
mari salarii nete încasate de 
angajați, în medie, în luna mai, s‐a 
aflat și județul Bacău, pe locul 10, 
cu o leafă medie netă de 4.725 de 
lei. (cu 8% mai mică decât salariul 
mediu net din România).  

Celelalte județe din Regiunea 
de Dezvoltare Nord‐Est s‐au situat 
în jumătatea de jos a clasamentu‐
lui, printre județele cu cel mai 
prost plătiți angajați. În Județul 

Neamț (locul 23 din 42 de județe 
inclusiv Municipiul București), 
salariul mediu net a fost de 4.305 
lei, în Vaslui (locul 27 în țară) a 
fost de 4.230 lei, iar în Botoșani 
(locul 36), de 4.031 lei. Angajații 
din Suceava au primit, în medie, 
cele mai mici salarii nete din regi‐
une, de 4.010 lei. Doar în 
Teleorman, Vrancea, Harghita și 
Hunedoara (3.752 lei) s‐a încasat 
un salariu mediu net mai mic 
decât el al sucevenilor. 

Salariul angajaților din 
Industrie și Construcții din 
Iași a scăzut cu 1,4% în mai 

față de aprilie 
Potrivit datelor Direcției 

Județene de Statistică Iași, salariul 
mediu net din sectorul Serviciilor 
a crescut cel mai mult, atât față de 
luna anterioară (+3,8%), cât și 
față de mai 2023 (+15,2%). 
Ieșenii angajați în companii din 
“Agricultură, Silvicultură, 
Piscicultură” au beneficiat și ei de 
o mică majorare a salariului 
mediu net în luna mai față de 
aprilie (0,9%), însă angajații din 
Industrie și Construcții au primit 
un salariu mai mic față de luna 
anterioară (‐1,4%) și au simțit și 
cele mai mici creștere salariale de 
la un an la altul, în perioada mai 
2023 – mai 2024 (8,5%). 

Pe domenii principale de activ‐
itate, angajații din sectorul 
Serviciilor au primit, în medie, 
cele mai mari salarii din 
România. În mai, salariul mediu 
net în acest sector era de 5.381 
de lei. Sectorul Serviciilor include 
companiile din domeniul 
“Informații și Comunicații”, acolo 
unde se regăsesc angajații care 
încasează, în medie, lefuri de 
două ori mai mari decât salariul 
mediu net pe țară. În Iași, salariul 
mediu net din sectorul Serviciilor 
a fost de 5.223 lei, cu 158 de lei 
mai mic decât media la nivel 
național.  

Aceleași județe care au depășit 
Iașul în ce privește salariul mediu 
din luna mai au foste cele care au 
plătit angajaților lor din sectorul 
de Servicii salarii superioare celor 
încasate de ieșeni. Diferă doar 
ordinea: în Servicii, companiile 
din județul Cluj au oferit 
angajaților cel mai mare salariu 
mediu net din țară (6.613 lei, cu 
23% mai mult decât media la 

nivel național), urmate de cele din 
București (6.584 lei), Timiș 
(5.779 lei) și Sibiu (5.573 lei). 
Doar în aceste patru locuri sal‐
ariul mediu net din sectorul servi‐
ciilor a fost mai mare decât media 
sectorială calculată la nivel 
național.  

Pe poziţia a cincea în topul 
celor mai mari salarii în Servicii, 
Județul Ilfov a avut un salariu 
mediu net de 5.247 lei (‐2% față 
de media din România), în timp ce 
la Iași salariile din acest sector au 
fost cu 3% mai mici decât media 
pe țară.  

La nivelul regiunii,  
în Bacău au fost cele mai 
mari salarii medii nete din 

Industrie și Construcții 
În sectorul Industriei și 

Construcțiilor, niciun județ din 
Regiunea Nord‐Est nu a fost prin‐
tre primele zece cu cele mai mari 
salarii în luna mai.  
Salariul mediu net în România a 
fost în Industrie și Construcții de 
4.695 de lei, în timp ce în Bacău 
(județul din Regiunea Nord‐Est cu 
cele mai mari salarii nete plătite 
în mai în acest sector) salariul 
mediu net a fost de 4.483 lei (‐
5%). Astfel, Bacăul a fost pe locul 
13 în topul județelor cu cele mai 
mari salarii nete din Industrie și 
Construcții, în timp ce Iașul s‐a 
situat pe locul 15, cu 4.427 de lei 
(salariul mediu net încasat de 
angajații din Industrie și 
Construcții).  

Din regiune, Județul Neamț a 
avut următorul cel mai mare sal‐
ariu mediu net achitat angajaților 
din Industrie și Construcții (3.969 
lei, locul 27 între județe), în timp 
ce Vaslui ( 3.794 lei), Suceava 
(3.760 lei) și Botoșani (3.747 lei) 
au fost pe locurile 33‐35.  

Salarii cu peste 30% mai mici 
decât media sectorială la nivel 
național li s‐au plătit angajaților 
din Teleorman (3.217 lei) și Brăila 
(3.178 lei). 

Salariile agricultorilor, 
silvicultorilor și 

piscicultorilor din Botoșani – 
cele mai mici din țară 

Dacă salariații ieșeni din sec‐
torul Servicii au avut un salariu 
mediu net cu 158 de lei mai mic 

decât salariul mediu net din 
România din acest sector, iar cei 
din Industrie și Construcții au 
primit lefuri cu 268 de lei mai 
mici decât leafa medie din 
România din domeniul lor de 
activitate, angajații din 
Agricultură, Silvicultură, 
Piscicultură din Iași au avut, în 
schimb, salarii cu 368 de lei mai 
mari decât media la nivel 
național. Salariul mediu net în 
Agricultură, Silvicultură, 
Piscicultură a fost în Iași de 
4.389 de lei, iar în România de 
4.021 lei. Totuși, în comparație 
cu alte județe, Iașul a fost abia pe 
locul al 12 ca nivel salarial în 
agricultură.  

Agricultorii din Vâlcea au pri ‐
mit cele mai mari salarii(5.236 
lei), cu 30% mai mari decât media 
pe țară.  

Din Regiunea Nord‐Est, județul 
Suceava își plătește agricultorii cu 
cel mai bun salariu mediu net 
(4.465 lei în luna mai, cu 11% 
peste media pe țară), Iașul cu 
peste 9% peste media salarială 
sectorială și Neamțul cu 5% peste 
media națională (4.207 lei).  

În schimb, salariile agricultori‐
lor din Botoșani au fost cele mai 
mici din țară. Angajații din 
agricultură, silvicultură și 
piscicultură din Botoșani au înca‐
sat un salariu mediu net de 2.929 
lei, cu 27% mai mic decât au 
primit în medie agricultorii din 
restul țării. Botoșani a fost, de alt‐
fel, și singurul județ în care s‐au 
mai plătit oficial salarii medii nete 
sub 3.000 de lei.  

Angajații din Hoteluri și 
restaurante rămân cel mai 
prost plătiți din România 
După domeniile de activitate, 

cea mai mare creștere anuală a 
salariilor în perioada iunie 2023 ‐ 
iunie 2024 s‐a înregistrat în 
Tranzacții imobiliare și la Hoteluri 
și restaurante (+21%). Sunt însă 
domenii în care lefurile erau ori‐
cum printre cele mai mici și chiar 
și în prezent, salariul din 
Tranzacții Imobiliare e egal cu 
85% din salariul mediu net din 
România, în timp ce salariul 
mediu al angajaților din Hoteluri 
și restaurante reprezintă doar 
58% din salariul mediu la nivel 
național. Cu un salariu mediu net 
de 3.049 de lei primit în luna 
iunie, angajații din hoteluri și res‐
taurante sunt cel mai prost plătiți 
din România.  În schimb, angajații 
din Informații și comunicații pri‐
mesc lunar, în medie, 10.453 de 
lei net, adică de două ori salariul 
mediu net din România în iunie 
2024. Salarii generoase li se 
plătesc și angajaților din 
Intermedieri financiare și 
asigurări (8.408 lei) sau din 
domeniul Producția și furnizarea 
de energie electrică și termică, 
gaze, apă caldă și aer condiționat 
(7.489 lei). 

Iașul a început să urce în 
topul salariilor abia în 2017 

Nivelul salarial din județul Iași 
a crescut din 2008, în comparație 

cu cel din alte județe. În anul cri‐
zei economice mondiale (2008), 
salariul mediu net al ieșenilor era 
de 1.257 de lei, în condițiile în 
care salariul mediu net în 
România era de 1.306. Cu această 
medie, Iașul era pe locul 10 în 
topul celor mai mari salarii nete. 
Pe atunci însă nici Cluj nu stătea 
cu mult mai bine: salariul mediu 
net al clujenilor era atunci de 
1.315 lei. Spre comparația, Gorjul 
“defila” la acea vreme cu un sal‐
ariu mediu net de 1.503 lei.  

În perioada 2008 – 2012 Clujul 
a depăşit Gorjul și și‐a mărit avan‐
sul salarial fața de Iași, în timp ce 
Iașul a fost pe locurile 12 – 10 în 
țară după nivelul salariului mediu 
net. Abia în 2013 a ajuns și Iașul 
pe locul 9 în țară – salariul mediu 
net era atunci de 1.579 de lei, iar 
cel din Iași era de 1.499. Clujul se 
putea deja mândri cu al patrulea 
cel mai mare salariu (1.672 de 
lei), peste media pe țară, dar încă 
sub nivelul salarial din București, 
Ilfov și Timiș.  

2013 – 2017 a fost perioada în 
care salariile din Cluj și‐au luat 
avânt față de restul țării. În 2017, 
Cluj era deja pe locul al doilea în 
țară, cu un salariu mediu net de 
2.668 lei. La București salariul 
mediu net era de 3.272 de lei, iar 
salariul mediu în România era de 
2.338 lei. A fost anul în care Iașul 
a părăsit locul 9 din topul 
județelor cu cele mai mari salarii 
medii și s‐a instalat pe 5 în clasa‐
ment, cu un salariu mediu net 
egal cu cel calculat la nivel 
național.  

Se poate spune că 2017 a fost 
anul în care au început și ieșenii 
să simtă portofelele puțin mai 
pline. Doar că la Iași creșterea a 
fost mai lentă decât la Cluj. Timp 
de patru ani, în perioada 2017 – 
2020, Iașul și‐a menținut a cincea 
poziție în acest clasament și abia 
în 2021 a urcat pe locul 4 (cu un 
salariu mediu de 3.557 lei). 
Bucureștenii primeau atunci sal‐
arii cu aproape 1.200 de lei mai 
mari decât ieșenii, iar angajații 
din Cluj aveau lefuri cu aproxima‐
tiv 500 de lei mai mari.    

În 2022, Iașul cobora din nou 
pe locul 5, diferența față de 
București și Cluj se mărea 
(bucureștenii câștigau lunar cu 
1365 lei în plus față de ieșeni, iar 
clujenii cu 740 de lei mai mult. 
Salarii mai mari decât la Iași se 
plăteau și în Timiș, dar și în Ilfov. 
Salariul mediu net era în 2022 de 
3.801 lei, iar în Iași de 3.939 lei. 

Institutul Național de Statistică 
nu a publicat încă datele referi‐
toare la salariul mediu net din 
2023, însă în luna mai 2024 Iașul 
mai coborâse o poziție, întrecut de 
Sibiu, județ în care salariul mediu 
net era de 5.385 de lei, în timp ce 
Iașul nu a reușit să mai adauge 
trei lei la salariul mediu ca să 
ajungă la pragul de 5.000 de lei. 
Mai important, după cinci ani în 
care salariul mediu net din Iași a 
fost mai mare decât salariul mediu 
net din România, nivelul salarial al 
lunii mai a situat Iașul sub această 
medie. Salariile din Iași cresc, doar 
că nu la fel de repede ca restul 
țării. (Cristina PETRACHE)

Ieșenii primesc al șaselea cel mai 
mare salariu mediu net din țară

Iașul evoluează ca un cen‐
tru de afaceri de top în Româ‐
nia, iar dezvoltările recente 
aduc oportunități extraordi‐
nare și pentru freelanceri și 
firmele la început de drum 
din oraș. Unul dintre cele mai 
importante proiecte de acest 
fel este inaugurarea unui 
spațiu de coworking de către 
V7 Startup Studio, în ansam‐
blul Palas Iași. Cu o suprafață 
de 800 mp, V7 Startup Studio 
își propune să redefinească 
conceptul de coworking, ofe‐
rind o experiență premium și 
facilități de top pentru comu‐
nitatea de afaceri locală. 

V7 Startup Studio - un 
mediu de lucru modern și 

dinamic, în inima 
orașului 

Locația V7 Startup Studio 
din clădirea United Business 
Center 3 s‐a alăturat unei 
rețele deja cunoscute în 
București. Proiectul din Iași 

aduce aceleași standarde ri‐
dicate, cu un design inspirat 
din stilul scandinav, centrat 
pe crearea unui mediu de 
lucru în care colaborarea, 
creativitatea și confortul sunt 
notele definitorii. Spațiul se 
adresează atât freelancerilor 
care caută un loc liniștit, 
numai bun pentru creație și 
inovație, cât și echipelor mici 
sau medii care vor să benefi‐
cieze de toate avantajele unui 
birou premiu. Proiectul este 
structurat pentru a acomoda 
90 de birouri, atât în zona 
open space, cât și în spații 
private, complet utilate și 
amenajate. 

Spațiul de coworking – o 
serie de beneficii pentru 
dezvoltarea unei afaceri  

Noul concept, inaugurat în 
primăvara acestui an, nu este 
doar un loc de muncă, ci mai 
curând  un ecosistem care 
promovează colaborarea și 
creșterea profesională. 

Spațiul este gândit pentru a 
aduce laolaltă profesioniști 
din diverse domenii, întrucât 
oferă bune oportunități de 
networking și acces la o rețea 
extinsă de mentori, investi‐
tori și experți.  

Cei care aleg V7 Startup 
Studio au acces la săli de în‐
tâlniri echipate complet, o 
sală de evenimente corpo‐
rate, zone de relaxare cu 
expoziții de artă, o bucătărie 
de tip cafenea și o terasă de 
aproximativ 200 mp cu ve‐
dere impresionantă către Pa‐
latul Culturii. 

Accesibilitate și 
flexibilitate prin 

abonamente 
personalizate 

Accesul la V7 Startup Stu‐
dio se face pe baza unor abo‐
namente personalizate, care 
pot fi ajustate în funcție de 
nevoile specifice ale fiecărei 
echipe sau persoane. De la 

hot desks și birouri private 
modularizate, la abonamente 
pe termen lung sau opțiuni 
pay‐as‐you‐go, V7 Startup 
Studio oferă o gamă variată 
de opțiuni, adaptându‐se ori‐
căror cerințe. 

O extindere importantă 
pentru comunitatea de 

business din Iași, cu un 
concept unic 

Cu o amplasare ultra‐cen‐
trală în cadrul ansamblului 
Palas, care este deja un hub 
de afaceri important, noul 
spațiu de coworking contri‐
buie, de câteva luni, la crea‐
rea unui mediu conectat, 
propice pentru dezvoltarea 
afacerilor și a carierelor. 

În plus, amplasarea strate‐
gică în Palas oferă 
rezidenților acces la o varie‐
tate diversificată de servicii și 
facilități. De la peste 25 de 
restaurante internaționale în 
food court, la cafenele și res‐

taurante tematice, hipermar‐
ket, magazine de top și un 
parc de 50.000 mp pentru re‐
laxare, V7 Startup Studio 
oferă nu doar un loc de 
muncă, ci și o experiență 
completă pentru viața de zi 
cu zi. 

Cu o rotație a rezidenților 
de sub 5% în 3 ani și 
ocupanță continuă, V7 Star‐
tup Studio a avut impact în 
carierele a peste 4.000 de 
persoane din zona corporate 
și non‐profit, 2.000 de antre‐
prenori și freelanceri, ce au 
lucrat și colaborat la pro‐
iecte/companii precum: Plat‐
forma de Mediu, Emma Sleep 
și Carta, Flip, Endevour, 
Fundația Pădurea de Mâine, 
Conferința How To Web etc. 
De asemenea, V7 Startup Stu‐
dio sprijină pro bono 
organizațiile studențești cu 
organizarea de evenimente în 
spațiul său, iar până în pre‐
zent peste 2.000 de tineri au 
beneficiat de cursuri de dez‐
voltare profesională și perso‐
nală realizate aici.

În judeţul Iași, angajaţii din Industrie și Construcţii au primit în luna mai  
un salariu mediu net mai mic cu 1,4% faţă de aprilie; Sursă date: Direcţia Judeţeană de Statistică Iași

V7 Startup Studio, spațiul de coworking din Palas pentru 
antreprenori, freelanceri și firme la început de drum
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„TESTĂM AERONAVA! 
Costă mai mult decât 25 de 
avioane adevărate, de două 
locuri, nou nouțe! Este pro ‑
babil, cea mai performantă 
și scumpă linie tehnologică 
din lume, pentru producția 
de Sacoșe, Pungi și Saci din 
Hârtie Biodegradabilă. 
Investiție de aproape 2,5 
Milioane de euro, cu care 
vom creștere capacitatea de 
producție a Fabricii de 
Ambalaje EXONIA, cu peste 
5.000 TONE anual, adică 
100 Milioane de ambalaje“ – 
cu această postare pe rețeaua 
LinkedIn, Tiberiu Stoian, fon‐
dator și CEO al companiei 
Exonia atrage cu mândrie 

atenția asupra unuia dintre 
momentele importante din 
dezvoltarea companiei 
producătoare de ambalaje 
biodegradabile.  

De fapt, linia tehnologică 
recent achiziționată este doar 
una dintre investițiile ultimi‐
lor ani de la Exonia. Anul tre‐
cut, compania a preluat acti‐
vele Vel Pitar și anunța cu 
ambiție intenția de a trans‐
forma fabrica din Iași a în cea 
mai mare companie de amba‐
laje din Europa de Est.  

Este pe locul II în țară 
Pe hârtie, potrivit 

bilanțului financiar, Exonia 

Holding SRL, a încheiat anul 
financiar cu o cifră de afaceri 
de 27,5 milioane de lei (în 
scădere cu 12% față de anul 
anterior) și cu un profit de 
aproape 4,5 milioane de lei 
(în scădere cu 30%). Chiar și 
cu aceste scăderi, Exonia 
Holding a fost în 2023 al doi‐
lea cel mai mare competitor 
din de pe piața activităților de 
design din România, în timp 
ce primul loc pe această piață 
și l‐au rezervat turcii de la 
Nivak Group. Nivak Trading 
Ro SRL a înregistrat o cifră de 
afaceri de 56 de milioane de 
lei, de două ori mai mare 
decât cea a familiei Stoian 
(Tiberiu Stoian, cu 90% din 

acțiuni, și soția sa, Nadejda, cu 
10% sunt asociații Exonia 
Holding SRL).  În luna mai a 
acestui an, fondatorul Exonia 
anunța achiziționarea liniei 
tehnologice pe care acum o 
prezintă pe LinkedIn într‐o 
fotografie în care Tiberiu 
Stoian are un zâmbet larg pe 
față  

„Echipamentul se distinge 
prin automatizările sale 
extrem de complexe, care 
includ servomotoare și 
robotică avansată“, a 
declarat pentru „Ziarul de 
Iași“ Tiberiu Stoian în 
momentul în care 
achiziționase deja linia 
tehnologică, înainte chiar ca 
aceasta să fie prezentă în 
premieră mondială într‐o 
expoziție din Germania. „Vor 
fi investiții de 4 milioane de 
euro în echipamente de 
ultimă generație. Deja se 
caută noi clienți în SUA și 
Europa pentru linia de 
producție care va fi 
instalată până în toamnă. 
Anul trecut, peste 13 mil‑
ioane de sacoșe au ajuns 
peste Ocean, iar piața 
americană este 
promițătoare“, spunea tot 
atunci fondatorul Exonia.  

Investițiile în tehnologie le 
precedau pe cele imobiliare: 
la finalul anului 2023, în urma 
unei tranzacții de mai multe 
milioane de euro, Exonia a 
cumpărat activele imobiliare 
ale fostului combinat de 
panificație Vel Pitar din Iași (o 
platformă industrială în 
suprafață de aproape 30.000 

mp, împreună cu hale indus‐
triale de peste 7.000 mp).  

Termenii după care s-a 
ghidat Tiberiu Stoian în 

afaceri și în viață 
„Dorim să ținem pasul cu 

cele mai recente descoperiri 
tehnologice și să 
implementăm cele mai 
avansate soluții, pentru a 
susține planul nostru de a 
rămâne competitivi pe 
piață“, a declarat Tiberiu 
Stoian pentru „Ziarul de Iași“ 
în momentul în care a făcut 
anunțul privind achiziția liniei 
ultra‐performante de 
producție.  

„Competitivitate“, „adapt‑
abilitate“, „oportunitate“, 
„predictibilitate/impredicti‑
bilitate“ sunt termeni pe care 
Tiberiu Stoian îi folosește des 
când povestește despre cum 
și‐a dezvoltat compania și 
despre cum reușește să îi 
mențină cursul într‐un climat 
care nu e întotdeauna favora‐
bil afacerilor.  

„Moldovean“ din Craiova, 
Tiberiu Stoian (47 ani) a 
ajuns prima dată la Iași după 
terminarea liceului de 
Informatică din Craiova, 
înainte de înscrierea la studii 
universitare. La plecarea din 
inima Olteniei își propusese 
să își petreacă studenția fie la 
Iași, fie la Cluj. Odată ajuns la 
Iași, cea de‐a doua alternativă 
a dispărut definitiv din min‐
tea sa, spune Tiberiu Stoian: 
„M‑am îndrăgostit de 
Bojdeuca lui Creangă, de 
Plopii Fără Soț, de campusul 
studențesc, de Universitatea 
Alexandru Ioan Cuza. Mai 
târziu, când mergeam prin 
țară, pe la partenerii de 
afaceri, mi se spunea «mol‑
doveanul». Mă simt ca acasă 
în Iași, îmi place să repre‑
zint mediul de afaceri din 
Moldova și dacă ar fi s‑o iau 
de la capăt aș face aceeași 
alegere“, spune Tiberiu 
Stoian. Prin căsătoria cu 
Nadejda Stoian (39 ani), 
originară din localitatea 
Cărpineni din Republica 
Moldova, Stoian a devenit și 
mai legată de această regiune. 
Însă pe fondatorul Exonia îl 
mai leagă de Iași și începutu‐
rile sale din business.  

Afacerea inițială a lui 
Tiberiu Stoian se derula 

într-un cămin studențesc 
Ca și în cazul unei alte 

renumite firme din Iași (PIM, 
dezvoltată de Marius 
Petrariu), Exonia e un busi‐
ness care a pornit de la o 
imprimantă. Iar afacerea 
inițială se desfășura într‐o 
cameră de cămin studențesc 
din Iași.  

„Am absolvit la Iași cur‑
surile Facultății de 
Economie și Administrarea 
Afacerilor, în 2000. Noi, cei 
care aveam business (râde) 
aveam mobil. Aveam 23 de 
ani. În 1998 am deschis 
prima firmă înregistrată la 
Registru Comerţului, Artis 
Design, care era importator 
de echipamente IT, sisteme 
de printare si copiere, 
reprezentanță Lenovo, 
Packard, Konica, și e compa‑
nia cu cea mai veche 
experienţa care face service 
de birou. Locuiam în T10 
acolo a fost primul sediu (de 
fapt un punct de lucru), apoi 
m‑am mutat în Târgușor în 
C1 la etajul 2 – nu am avut 
sârme la geam să‑mi usuc 
rufele, ca acolo aveam un 
banner“, și‐a amintit, provo‐
cat de „Ziarul de Iași“, Tiberiu 
Stoian. 

În primii doi ani de facul‐
tate s‐a întreținut din bursa 
de merit. „Din al doilea an 
am suplimentat cu un sa ‑
lariu, lucram la o firma de 
distribuție. Din salariu am 
reusit sa‑mi achiziționez un 
calculator și o imprimantă – 
tehnoredactam lucrări de 
diploma pentru colegii mai 
mari, servicii de editare si 
tehnoredactare, apoi ei mer‑
geau să le lege la Marius, la 
PIM. Apoi am externalizat 
acest serviciu de editare 
către persoane care lucrau 

în notariate, că aveau 
experienţă la editare. 
Plăteam numărul de pagini 
redactate, apoi le listam. 
Apoi nu mi‑am mai permis 
sa plătesc cartușele de 
imprimante și așa s‑a 
născut o altă afacere, cea de 
reciclare a cartușelor cu jet 
de cerneală marca INk Tech, 
o companie din Coreea de 
Sud pe al cărei reprezentant 
l‑am întâlnit la Bucuresti. 
Această tehnologie nu exista 
pe piața românească. De 
exemplu, reîncărcarea unui 
cartuș din acesta costa în 
jur de 500 de ron. În 
momentul acesta îl 
încărcăm, pentru că compa‑
nia încă există, 120 de lei“.  

Prima companie  
l-a împins către  

afacerea cu „sacoșe“ 
Artis Design, compania la 

care se referă Tiberiu Stoian 
s‐a extins rapid în 17 județe. 
Și‐a dat însă seama că are 
nevoie de sacoșe, iar mulți 
dintre clienți îi solicitau unele 
personalizate: „Foloseam 
sacoșe nepersonalizate și a 
devenit o problemă. Am 
comandat mai întâi în Italia, 
apoi în Turcia, că era un pic 
mai ieftin, până prin 2005. 
Atunci am deschis prima 
fabrica de ambalaje de plas‑
tic, când am preluat parcul 
de echipamente și o parte 
din personalul Moldoplast“.  

Studiile economice, 
experiența de afaceri 
acumulată, dar și o curiozitate 
nativă, o dorință permanentă 
de a fi informat, l‐au făcut pe 
Tiberiu Stoian, să își schimbe 
direcția de dezvoltare în 
momentul în care în Uniunea 
Europeană începuseră 
discuțiile despre înlocuirea 
ambalajelor din plastic cu cele 
biodegradabile, produse din 
hârtie. E și motivul pentru 
care fondatorul Exonia e un 
ambasador înfocat al mass‐
media de calitate, de unde își 
extrage informații care îl pot 
ajuta la cârma afacerii: 

„M‑a întrebat la un 
moment dat cineva cum am 
intuit că industria de amba‑
laje din hârtie va avea o 
evoluție favorabilă versus 
industria de mase plastice. 
Și răspunsul a fost că mă 
uitam un pic mai mult la 
știri. Încă din 2010, au fost 
permanent diseminate în 
mass‑media informații cu 
privire la decizia Uniunii 
Europene de a restrânge 
treptat utilizarea de mase 
plastice În același timp, tot 
în cadrul știrilor respective, 
se făcea referire la alter‑
native sustenabile. Auzind 
aceste informații, la momen‑
tul respectiv m‑am îngrijo‑
rat puțin, pentru că noi pro‑
duceam cantități destul de 
mari de ambalaje din plastic 
și am simțit că activitatea 
noastră ar putea fi impac ‑
tată negativ de aceste regle ‑
mentări legislative. Dar am 
văzut, în acelaşi timp, și o 
oportunitate să ne reorien ‑
tăm. Și exact asta am făcut“. 

Antreprenorul spune că 
este atent la știrile care ar 
putea să impacteze într‐un fel 
sau altul activitatea sa. 
„Conflictele din anumite 
zone ale Globului, situațiile 
climatice, dezastrele care se 
întâmplă în anumite zone, 
de asemenea, ar putea indi‑
rect să ne afecteze. Încercăm 
să fim în permanență atenți 
la știri și aici mass‑media 
joacă un rol foarte impor‑
tant, și să luăm niște măsuri 
preventive, care să ducă la 
evitarea unor situații mai 
dificile“, afirmă Stoian.  

„Croitori“ de ambalaje 
„Ne place să spunem că 

Exonia îmbracă produsele la 
patru ace și le face competi‑
tive în special în lupta cu 
produsele românești, în mod 
special“, a declarat Tiberiu 
Stoian într‐un interviu reali‐
zat în studioul „Ziarului de 
Iași“ și difuzat pe canalul 
YouTube al cotidianului. 
„Pentru că ăsta a fost obiec‑
tivul nostru inițial, să venim 
cu soluții de ambalare 
profesională pentru produ‑
sele fabricate în România, 
astfel încât să le facă compe‑
titive cu produsele impor‑
tate. Și aici mă refer la peri‑
oada dinainte de 2007, când 
România nu era parte a 
Uniunii Europene. Am antici‑
pat că o dată deschise 
granițele, cu siguranță va 
crește concurența în ce 
privește produsele fabricate 
în România. Acum, începând 
cu anul 2018, am decis să 
pivotăm de la producția de 
ambalaje pe bază de polim‑
eri, de mase plastice, către 
producția de ambalaje 
biodegradabile, sustenabile, 
fabricate în special pe bază 
de materii prime din 
celuloză și celuloză 
reciclată“. 

Așa s‐a ajuns ca la momen‐
tul actual, compania Exonia să 
producă anual peste 100 mil‐
ioane de sacoșe personalizate 
din hârtie, aproape 75% din 
producție fiind exportată în 
țări precum Germania, 
Austria, Franța, Olanda și 
Statele Unite ale Americii 
(SUA), țări în care clienții 
companiei au operațiuni de 
retail. 

Impredictibilitatea politică 
și legislativă, politicile din 
SUA sau incendiile de 
vegetație sunt câțiva dintre 
factorii care pot influența cur‐
sul afacerii dezvoltată de mol‐
doveanul Tiberiu Stoian. 
Chiar dacă incendiile, 
inundațiile sau alunecările de 
teren se petrec la distanță de 
mii de kilometri de Exonia, 
omul de afaceri spune că e 
atent și vrea să fie informat. 
Pentru că „sunt mulți factori 
externi care în anumite 
condiții pot să ne influențeze 
activitatea. Celuloza este un 
produs forestier, care, în 
măsura apariției, de exem‑
plu, a unor incendii de 
vegetație, poate să diminu‑
eze cantitatea de materii 
prime care ajunge la fabri‑
cile de procesare a hârtiei. 
Dacă se întâmplă chestia 
asta, se generează o necore‑
lare între cantitățile de 
materii prime și cererea 
foarte mare și asta poate 

duce la creșterea prețului 
materiei prime. S‑a întâm‑
plat și se întâmplă așa vara, 
în general, din păcate. Și nu 
doar focul afectează 
exploatările forestiere în 
anumite zone, ci și 
alunecările de teren sau 
inundațiile care apar în mod 
special în America de Sud, 
care este un mare expor‑
tator de masă lemnoasă 
pentru industria de celuloză 
și hârtie. Ei bine, da, sunt și 
situații de această natură, 
pe care încercăm să le 
anticipăm, dar nu întot‑
deauna avem posibilitatea, 
de exemplu, să transferăm 
în prețul produsului finit 
aceste fluctuații de preț în 
costul materiei prime, 
respectiv a hârtiei“. 

„Anticipare“ – e unul 
dintre cel mai des 

folosite cuvinte de către 
CEO-ul Exonia 

Pentru a fi pregătit să 
reacționeze rapid, Tiberiu 
Stoian își conduce businessul 
cu ajutorul unui plan de afa ‐
ceri – întocmit din timp, în 
trei variante: „Ne facem un 
plan de afaceri pentru cel 
puțin 5 ani în viitor. Decizia 
de a face niște investiţii noi 
am luat‑o prin 2020. Am 
avut trei scenarii, unul 
pesimist, unul mediu și unul 
foarte optimist. Acum sun‑
tem undeva pe scenariul 
mediu, nici foarte pesimist, 
nici extrem de optimist. 
Considerăm că planul nos‑
tru de afaceri se 
implementează coerent, 
chiar dacă sunt niște mici 
întârzieri, ca urmare a unor 
factori imprevizibili. Ei bine, 
inclusiv impredictibilitatea 
legislativă, pentru că și aici 
avem multe modificări în 
ultima perioadă, este de 
natură să influențeze deru‑
larea unui astfel de plan de 
afaceri“.  

Omul de afaceri spune că 
încă nu e exclusă o posibilă 
recesiune. În același timp, pla‐
nurile pe care și le‐a făcut din 
timp îi dau siguranța că va 
putea face față tuturor 
provocărilor. Iar când e între‐
bat care ar putea fi acestea, se 
referă fără a sta pe gânduri, în 
primul rând, la dificultățile pe 
care le creează însuși statul 
român, care nu pare preocu‐
pat să asigure mediului de 
afaceri un cadru predictibil.  
În ce îl privește, Tiberiu 
Stoian se bucură de „aero‐
nava“ recent instalată și se 
pregătește să cucerească cu 
pungi de hârtie noi teritorii. 
(Cristina PETRACHE) 

Povestea lui Tiberiu Stoian, antreprenorul 
ieșean care „face“ bani din hârtie

l omul de afaceri ieșean și-a început afacerile într-un campus studențesc, iar 
primul lui activ important a fost o imprimantă l din cauză că, la un moment dat, 

costurile cartușelor de imprimare au devenit prea ridicate, a fost nevoit să caute o 
soluție, iar rezolvarea s-a găsit în introducerea unei tehnologii de încărcare cu tuș, 
ce avea costuri de câteva ori mai reduse l așa s-a născut afacerea Artis Design l 
iar de aici la, probabil, cea mai modernă fabrică de producție sacoșe, pungi și saci 

din hârtie biodegradabilă din România, nu a fost decât un pas l pasul acesta a 
presupus multă muncă, perseverență, dar și atenție sporită la mediul din jur, mediu 

care nu o dată l-a obligat să se reorienteze și să se reinventeze

„Echipamentul se distinge prin automatizările sale extrem de complexe, care includ 
servomotoare și robotică avansată“, spune CEO-ul Exonia, Tiberiu Stoian

„Noi, cei care aveam business, aveam și telefon mobil“, spune Tiberiu Stoian, care a 
debutat ca om de afaceri în studenţie, iar sediul social al afacerii era în camera de cămin

„Nevastă-mea spune că zâmbetul ăla de pe faţa mea, face 
toţi banii!  Cine sunt eu să o contrazic?“, scrie Tiberiu Stoian 

în post scriptum-ul postării sale de pe LinkedIn în care 
prezintă cea mai modernă linie tehnologică achiziţionată 
pentru producţia de pungi, sacoșe și saci biodegradabili
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În România, parcursul 
unei persoane juridice începe 
prin înființarea acesteia la 
Registrul Comerțului, 
urmând să își desfășoare 
activitatea economică, pentru 
ca mai apoi să urmeze etapa 
de închidere firmă. Există 
mai multe motive de radiere 
firme, printre care se numără 
întâmpinarea unor dificultăți 
financiare, existența unui dif‐
erend între asociați care nu 
poate fi rezolvat decât prin 
închidere firmă, reorientarea 
profesională (schimbarea 
obiectului de activitate), 
ipoteza în care un antrepre‐
nor deține o firmă inactivă 
(menționată într‐un registru 
firme inactive) și nu mai 
dorește să continue activita‐
tea, și altele. Procedura de 
închidere SRL constă în eta‐
pele de dizolvare firmă, lichi‐
dare firmă și radierea aces‐
teia din Registrul Comerțului.  

Etapa de dizolvare firmă 
Conform Legii Societăților 

nr. 31/1990, pentru închid‐
ere firmă, prima etapă este 
dizolvare firmă. Aceasta se 
dizolvă prin trecerea timpu‐
lui stabilit pentru durata 
societății, imposibilitatea 
realizării obiectului de activi‐
tate, declararea nulității 
societății, hotărârea adunării 
generale, hotărârea tribuna‐
lului, la cererea oricărui aso‐
ciat, pentru motive temein‐
ice, precum neînțelegerile 
grave dintre asociați, care 
împiedică funcționarea 
societății, falimentul 
societății sau alte cauze 
prevăzute de lege sau de 
actul constitutiv al societății. 

Dizolvarea este urmată de 
procedura lichidare, însă 
există situații în care dizolva‐
rea are loc fără lichidare 
firmă, în cazul fuziunii ori 
divizării totale a societății 
sau în alte cazuri prevăzute 
de lege. Din momentul 
dizolvării, directorii, adminis‐
tratorii, respectiv directo‐
ratul, nu mai pot întreprinde 
noi operațiuni. În caz contrar, 
aceștia sunt personal și sol‐
idar răspunzători pentru 
acțiunile întreprinse. 

Un avocat drept comercial 
sau un avocat registrul 

comerțului vă poate oferi 
asistență juridică de special‐
itate în radiere firme, închid‐
ere SRL, lichidare firmă, 
dizolvare firmă, radiere firmă 
inactivă/ închidere firmă fără 
activitate (menționată într‐
un registru firme inactive), 
lichidare voluntară SRL, dep‐
unere acte necesare închid‐
ere firmă sau orice alte 
operațiuni de Registrul 
Comerțului necesare pentru 
a radia o firmă în România. 

Etapa de lichidare firmă. 
Procedura lichidare 

Lichidarea unei societăți 
constă în plata datoriilor 
către creditori, împărțirea 
activelor între asociați și 
transformarea bunurilor în 
lichidități. Pentru această 
etapă se va numi un lichi‐
dator care să orchestreze 
întreaga procedură. În proce‐
dura lichidare, lichidatorii 
sunt datori, îndată după pre‐
luarea funcției, ca împreună 
cu directorii și adminis‐
tratorii, respectiv cu membrii 
directoratului societății, să 
facă un inventar și să încheie 
un bilanț, care să constate 
situația exactă a activului și 

pasivului societății. Potrivit 
Legii Societăților nr. 
31/1990, lichidatorii nu pot 
plăti asociaților nici o sumă 
în contul părților ce li s‐ar 
cuveni din lichidare, înaintea 
achitării creditorilor 
societății. Procedura lichi‐
dare trebuie terminată în cel 
mult un an de la data 
înregistrării în registrul 
comerțului a mențiunii de 
dizolvare firmă. Transmiterea 
către asociați a dreptului de 
proprietate asupra bunurilor 
rămase după plata creditori‐
lor are loc la data radierii 
societății din registrul 
comerțului. 

„În practică, s‑a dovedit a 
fi absolut esențială 
consultanța din partea unui 
avocat drept comercial sau 
unui avocat registrul 
comerțului în ceea ce 
privește închidere SRL în 
România, întrucât poate 
oferi asistență juridică de 
cea mai înaltă calitate cu 
privire la lichidare firmă, 
dizolvare firmă și radiere 
firme“, a declarat Avocatul 
Coordonator, Dr. Radu Pavel, 
al Societății Românești de 
avocatură Pavel, Mărgărit 
și Asociații. 

În concluzie, în cazul în 
care antreprenorul decide cu 
privire la închidere firmă în 
România, acesta trebuie să 
parcurgă o serie de etape și 
să îndeplinească anumite 
condiții impuse de normele 
în vigoare, astfel încât proce‐
dura de radiere firme să fie 
realizată ca la carte. Din acest 
motiv, Societatea 
Românească de avocatură 
Pavel, Mărgărit și Asociații 
recomandă apelarea la un 
avocat drept comercial sau 
un avocat registrul 
comerțului care vă poate 
oferi asistență în radiere 
firme, închidere SRL, lichi‐
dare firmă, dizolvare firmă, 
radiere firmă inactivă/ 
închidere firmă fără activitate 
(menționată într‐un registru 
firme inactive), lichidare 
voluntară SRL, depunere acte 
necesare închidere firmă sau 
orice alte operațiuni de 
Registrul Comerțului nece‐
sare pentru a radia o firmă în 
România. Societatea de 
avocatură Pavel, Mărgărit 
și Asociații este una dintre 
societățile de avocatură de 
top din România, care 
furnizează servicii juridice de 
cea mai înaltă calitate.  l

Avocat drept comercial. Cum 
să radiezi o firmă în România?

Zilele acestea ne 
confruntăm cu un tablou eco‐
nomic care, la prima vedere, 
pare să nu aibă niciun sens. 
Consumul continuă să fie 
extrem de alert, chiar cel mai 
alert din regiune, așa cum 
remarca de curând cursdegu‐
vernare.ro. Creșterea 
vânzărilor cu amănuntul în 
România accelerează în 
comparație cu indicatorii simi‐
lari din alte țări din regiune, 
care dau semne de încetinire. 

O astfel de discrepanță a 
evoluției din România nu ar 
trebui să mire având în vedere 
că ea este puternic alimentată 
de menținerea unei rate ridi‐
cate de creștere a salariilor, dar 
și de o rată la fel de ridicată de 
creștere a creditului de con‐
sum. Cele mai recente date sta‐
tistice arată că, an la an, sal‐
ariul mediu pe economie a 
crescut în termeni nominali cu 
peste 12%, o valoare mai mult 
decât dublă fața de rata 
inflației. Este o situație care s‐a 
accentuat în ultimele 12 luni, 
în condițiile în care inflația a 
scăzut, dar creșterile salariale 
au rămas în continuare foarte 
ridicate. Iar câștigurile de pro‐
ductivitate sunt departe de a 
susține o astfel de tendință. 

Creșterea salarială este 
alimentată de sectorul de stat 
unde salariile au crescut an la 
an cu 18.3%. Este un fenomen 
care este preocupant din cel 
puțin două puncte de vedere. 
În primul rând, pentru că e 
susținut de o politică fiscală 
bazată pe deficite mari ce duc 
la o creștere rapidă și 
nesutenabilă a îndatorarii țării. 
În al doilea rând, pentru ca 
larghețea salariilor și angajari‐
lor din sectorul de stat duce o 
piață a muncii strânsă, în care 
cererea este mai mare decât 
oferta. O astfel de situație nu 
poate duce decât la o presiune 
persistentă asupra salariilor, 
limitând potențialul ofertei 
sectorului privat care duce 
lipsa de resurse. 

Un astfel de tablou, de 
supraîncălzire a consumului și 
pieței muncii, a fost și este un 
motiv de preocupare majoră 
pentru bănci centrale impor‐
tante precum Fed sau BCE. 
Explicația este că, chiar și în 
situatia în care inflația scade, 
ceea ce contează poate chiar 
mai mult este contextul eco‐
nomic definit de un cerc vicios 
salarii‐consum care poate duce 
la o reinflamare a inflației. Cu 

alte cuvinte, numitele bănci 
centrale iau în considerare nu 
doar evoluția simptomului 
dezechilibrelor, inflația, ci și 
evoluția „bolii“care duce la pre‐
siuni inflaționiste. 

Și totuși, chiar și în aceste 
condiții, BNR a hotărât să 
scadă dobânda de referință, 
luând prin suprindere o parte 
a observatorilor din piață care 
în sondajul Bloomberg antici‐
pau majoritar o menținere a 
dobânzii și nu o relaxare a pol‐
iticii monetare. 

Aici merită făcută o remarcă 
importanta. De fapt, BNR nu 
relaxează de abia acum politica 
monetară. În realitate, politica 
de relaxare monetară a început 
încă de acum un an. 

Dobânzile de pe piața 
interbancară sau decuplat de 
peste 12 luni de dobândă de 
politică monetară care a rămas 
„agățată“ undeva sus. Practic, 
ratele ROBID și ROBOR sunt 
cele care reprezintă referința 
pentru dobânzile practicate de 
băncile comerciale. Excesul de 
lichiditate lăsat în piață în ulti‐
mul an de către BNR a dus la 
dus o scădere continuă a 
dobânzilor interbancare, chiar 
dacă, oficial, dobânda de 
referință a rămas neschimbată. 

În aceste condiții, merită 
remarcat faptul că, creditul de 
consum este într‐o creștere 
accelerată tot de un an, reflec‐
tând condițiile favorabile de 
piața monetară, independent 
de dobândă de referință, 
rămasă irelevantă. 

Are sens decizia de relaxare 
a politicii monetare? Dacă ne 
referim la cea reală, începută 
încă de acum un an, ea pare a fi 
prematură, mărturie în aceste 
sens stând finanțarea în 

creștere a consumului. Dacă ne 
referim la cea formală de 
acum, depinde la ce ne uităm: 
la piața muncii sau la creșterea 
economică. Pentru că, aici, 
avem de a face cu un paradox. 
Avem o economie cu un con‐
sum care rămâne exploziv și, în 
paralel, un PIB care dă semne 
serioase de încetinire. Ceva 
pare să nu se lege, nu? 

Explicația mea este că o 
bună parte din explozia consu‐
mului se descarcă în importuri. 
Stabilitatea nefirească a cursu‐
lui de schimb, la pachet cu 
creșterile salariale alimentează 
cererea de bunuri de import, în 
condițiile în care economia 
românească nu poate ține 
pasul. O astfel de evoluție este 
confirmată de reluarea 
creșterii deficitului comercial 
prin accelerarea importului. 
Însă creșterea deficitului 
comercial are un impact neg‐
ativ în calculul PIB‐ului, ceea 
ce poate explica de ce acesta 
reflectă deja prea puțin 
creșterea susținută a consumu‐
lui. Consumul din România se 
regăsește din ce în ce mai mult 
în PIB‐ul altora… 

În același timp, descărcarea 
unei părți a consumului în 
importuri a avut un impact 
benefic asupra inflației în 
pofida creșterilor salariale și a 
creditului de consum. Un curs 
valutar surprinzător de stabil, 
în pofida diferențialului mare 
de inflație dintre România și 
zona euro, a servit ca ancoră 
dezinfaltionistă cu prețul 
supraevaluării leului. 

Un exemplu foarte bun este 
balanța serviciilor turistice 
invocată recent chiar de 
Guvernator. În 2023, românii 
au consumat (importat) servi‐

cii turistice externe în valoare 
de 8,6 miliarde de euro cu 60% 
mai mult decat 2019, anul de 
dinaintea pandemiei. Iar 
creșterea continuă spectaculos 
și în 2024 cu o rată de de 
creștere de 33% an la an pe 
primele șase luni. Cu alte 
cuvinte, în acest caz, puterea 
de cumpărare a românilor este 
folosită pentru importuri de 
servicii turistice care nu se 
regăsesc în PIB‐ul României. 
Iar o astfel de situație o putem 
extrapola și în cazul altor 
bunuri și servicii. 

Nu se poate continua așa. În 
momentul de față nici politica 
fiscală, nici cea monetară nu 
sunt restrictive, motiv pentru 
care consumul este mult peste 
ceea ce economia locală poate 
produce. În egală măsură, leul 
este suprapreciat în contextul 
intrărilor semnificative de bani 
din PNRR, care nu dau câtuși 
de puțină valoarea reală a leu‐
lui în schimburile 
internaționale. Nota bene, 
investițiile străine directe 
acoperă doar 27% din deficitul 
de cont current. 

Soluțiile nu sunt deloc pop‐
ulare, dar atât BNR cât și 
guvernul trebuie să ia băutura 
de pe masa și să strice 
„petrecerea“, ca să îl parafrazez 
pe unul din președintii Fed, 
William McChesney. Asta 
înseamnă accelerarea 
micșorării deficitului bugetar, 
încetinirea substanțială a 
creșterilor salariale din secto‐
rul bugetar, eliberarea excesu‐
lui de resurse umane din secto‐
rul public pentru a scădea o 
parte din deficitul sectorului 
privat, o politică monetară 
restrictivă care să limiteze mai 
eficient creșterea creditului de 
consum. Odată cu diminuarea 
semnificativă a cererii de con‐
sum și a presiunilor 
inflaționiste, o ajustarea 
graduală a cursului este 
necesară către valori care să 
reprezinte mai corect echilbrul 
fluxurilor comerciale și de cap‐
ital. 

Nu în ultimul rând, alocarea 
de resurse pentru creșterea 
potențialul de creștere a econ‐
omiei. Asta înseamnă forță de 
muncă calificată, 
infrastructură, capital. Este sin‐
gura cale de a evita stagnarea 
sau, mai rău, recesiunea. 
Apăsând necontenit pedala 
consumului nu vom face decât 
să asigurăm prosperitatea 
altora și iluziile noastre. l

Radu Crăciun, BCR Pensii

Despre enigmaticele evoluții 
ale economiei românești

Zimbria, un nume de referință 
în lumea produselor 
tradiționale și artizanale, 
continuă să își extindă 
prezența pe piața românească 
prin deschiderea primei sale 
locații din Iași. Cu o istorie 
bogată și o pasiune pentru 
rețetele autentice, Zimbria 
aduce la Palas un portfoliu 
diversificat de produse 
naturale inovatoare, care 
include atât produse 
tradiționale, cât și delicatese 
gourmet, cum ar fi rulada de 
rață umplută cu reducție de 
afine sălbatice, mușchi de vită 
angus, copt la jar, piept de pui 
cu lămâie și șofran, cârnați de 
găină cu curry și salam de 
curcan cu trufe. 

Galeria din zona Auchan, 
destinată retailerilor cu specific 
culinar/ specializați în 
comercializarea produselor culinare 
tradiționale, este completată de 
Zimbria, băcănia care aduce mai 
aproape de ieșeni gusturile 
copilăriei, printr‐o varietate de 
produse tradiționale.  

Zimbria este rezultatul unei 
povești de familie și tradiție, 
înrădăcinată în pasiunea pentru 
păstrarea moștenirii gastronomice 
românești. Gama de produse 
gourmet Zimbria, premiată și 
apreciată atât în România, cât și la 
nivel internațional, oferă brânzeturi 
realizate după rețete tradiționale, 
specialități din carne, dar și mixuri 
de produse pentru platouri 
destinate evenimentelor, precum și 
alte delicatese culinare. Printre cele 
mai apreciate produse ale brandului, 
care se regăsesc și în magazinul din 
Palas, se numără curcanul copt la jar, 
împănat cu fistic și arome 
mediteraneene sau pieptul de rață 
nobil, maturat cu portocale, miere 
de albine și cognac, afumat cu lemn 
de prun. Delicatesele gourmet 
reafirmă angajamentul Zimbria de a 
oferi produse de calitate superioară 
care să răspundă cerințelor și 
așteptărilor consumatorilor 
moderni. O altă gamă de produse, 
care atrage publicul tânăr, include 
crenvurștii, pieptul de curcan cu 
fistic și felurile de carne pentru 

sandwich‐uri, Zimbria reușind astfel 
să atragă și să fidelizeze o gamă 
largă de consumatori. Și copiii 
beneficiază de preparate speciale 
cum sunt pieptul de curcan copt la 
jar și aromatizat cu rozmarin și 
piper roz delicat, rulada de pui copt 
la jar, crenvurștii de curcan sau 
cașcavalul de Covurlui. De 
asemenea, vizitatorii mai pot găsi 
specialități tradiționale pentru masa 
de sărbători, precum tobă, lebăr, 
caltaboși, jumări, costiță , piept 
haiducesc, purceluș copt la jar, sau 
brânzeturi de Covurlui de la ferma 
proprie (caș de oaie, de capră, de 
vacă, burduf, urdă dulce și cremoasă, 
cașcaval, telemea de oaie), dar și o 
colecție de brânzeturi și specialități 
din carne (jamon iberic, prosciutto 
Șan Daniele, Parma sau Mortadella) 
sau gama de produse vegetariene 
(măsline, anghinare, salate marinate 
etc.). În curand, vor apărea și 
produse din gama bio.   

De la produse tradiționale, la 
delicatese gourmet și până la 
crearea unei experiențe cât mai 
plăcute pentru vizitatori, Zimbria a 
dorit mereu să fie aproape de 
origini, reflectându‐și această 
viziune în toate aspectele brandului. 
Decorul magazinului din Palas 
amintește de băcăniile de odinioară, 
iar detaliile încorporează motive 
ancestrale, cum sunt cele specifice 
culturii de Cucuteni.  

Marius Verdeși, fondator 
Zimbria: „Suntem încântați că am 
deschis o nouă locație Zimbria în 
Palas, un loc în care tradiția 
întâlnește modernitatea. Prin această 
extindere, ne dorim să aducem mai 
aproape de inimile oamenilor 
gusturile autentice ale copilăriei și să 
le oferim experiențe culinare unice, 
create cu aceeași pasiune și dedicare, 
care au stat la baza brandului nostru 
încă de la început. Pentru noi, fiecare 
produs nu este doar o delicatesă, ci o 
poveste, o bucată de istorie pe care 
dorim să o împărtășim cu toți cei 
care ne trec pragul.” 

Zimbria a fost fondată acum mai 
bine de un deceniu, având o tradiție 
familială care se întinde pe aproape 
un secol, și a ajuns rapid lider în 
domeniul produselor alimentare 
tradiționale. Odată cu deschiderea 
noii locații din Palas, Zimbria își 
extinde prezența la șase locații în 
România, magazinele funcționând ca 
noduri gastronomice, unde clienții 
pot descoperi o varietate de produse 
gourmet, nu doar din portofoliul 
Zimbria, ci și de la alți producători 
internaționali și naționali. 

Zimbria aduce gustul autentic al tradiției românești mai aproape 
de tine, odată cu deschiderea unei noi locații în Palas Iași
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Ministrul Finanțelor 
Marcel Boloș susține că 
„inadvertența“ dintre 
salariul mediu din 
sectorul public și salariul 
mediu de economie sau 
cel din sectorul privat 
„nu este de domeniul 
firescului“. El explică, 
răspunzând unei 
întrebări, că s-a ajuns în 
această situație pentru 
că mecanisme de 
stabilire a salariilor care 
să fie predictibile în 
ceea ce privește 
salarizarea, Boloș 
catalogând totuși drept 
„legitime“ revendicările 
celor din sectorul public 
care de-a lungul timpului 
au cerut, prin proteste, 
majorări de venituri. 
Întrebat cum explică 
datele Institutului 
Național de Statistică 
potrivit cărora salariul 
mediu net în 
administrația publică 
centrală este de 7000 
de lei, cu aproape 2000 
de lei mei mult decât 
salariul mediu net pe 
economie, ministrul 
Finanțelor a răspuns că 
s-a ajuns în această 
situație pentru că 
mecanisme de stabilire 
a salariilor care să fie 
predictibile. 

„De aceea avem o 
reformă, care se cheamă a 
salarizării unice, pentru ca 
să înlăturăm aceste decizii 
care apar uneori legitime, 
care vin de pe urma form‑
elor de protest ale 
funcționarilor din sectorul 
public. De aceea această 
lege a salarizării unice tre‑

buie legată cu indicatorii de 
performanță și apoi 
corelată cu ceea ce se 
întâmplă în sectorul pri‑
vat“, a afirmat Marcel Boloș, 
miercuri, într‐o conferință de 
presă.  

„O să avem un mecanism 
de salarizare“ 

El admite că în statele 
Uniunii Europene salariile 
din mediile public și privat 
sunt corelate 

„Orice analist economic 
când vede o asemenea 
discrepanță între cele două 
tipuri de salarii, sau salariul 
mediu din sectorul public și 
salariul mediu din sectorul 
privat, își pune o primă între‐
bare: de ce această diferență? 
În toate statele moderne ale 
Uniunii Europene, cele două 
tipuri de salarii sunt corelate, 

dar fiindcă noi nu am avut 
mecanisme de stabilire a sal‐
ariilor care să fie predictibile 
– a fost tot timpul sub presi‐
unea celor care au avut 
revendicări și au spus acum 
vrem majorare de salarii – ei, 
dacă o să avem un mecanism 
de salarizare care să fie în 
concordanță cu mecanismele 
europene și va fi legat de 
indicatori de performanță și 
corelat cu sectorul privat tre‐
buie să se corecteze această 
inadvertență pentru că nu 
este de domeniul firescului. 
În lipsa acestor mecanisme 
am ajuns în această situație, 
dar repet, sunt revendicări 
legitime ale sectorului public, 
cum și sectorul privat face 
eforturile pentru ca noi să 
avem un nivel de remunerare 
corespunzător și nu poate să 
vină decât din investiții cu 
valoare adăugată mare“, a 
subliniat ministrul 

Finanțelor. Acesta spune că 
mecanismele de ajustare 
apar atunci când Guvernul 
realizează astfel de „investiții 
cu valoare adăugată mare“. 

Declarația Unică va fi 
înlocuită 

Declarația Unică actuală 
urmează să fie înlocuită cu o 
Declarație Unică 
Inteligentă/Digitală, anul 
2025 urmând să fie unul de 
tranziție între cele două sis‐
teme de declarare. Noua 
declarație va fi una 
precompletată și cu calcule 
deja făcute, în baza 
informațiilor pe care doc‐
umentul le va extrage, în 
cazul fiecărui contribuabil, 
din toate modulele și bazele 
de date ale ANAF, cum ar fi e‐
Factură, e‐TVA, e‐Transport, 
anunță ministrul Finanțelor, 
Marcel Boloș, într‐un interviu 
pentru Profit.ro. De aseme‐
nea, urmează să se renunțe la 
mecanismul de estimare a 
venitului. Proiectul se află 
încă în lucru, la acest 
moment analizându‐se și 
dacă noul formular se va 
numi Declarația Unică 
Inteligentă sau Declarația 
Unică Digitală. 

„Am avut o întâlnire cu 
mediul de afaceri referitor 
la Declarația Unică 
Inteligentă. Nu am avut o 
definitivare a terminologiei, 
dar așa intenționăm să îi 
dăm denumirea, Digitală 
sau Inteligentă. Aduce o 
serie de noutăți. Înlocuiește 
Declarația Unică actuală și, 
înainte de toate, se elimină 
estimatul, adică nu mai 
depui o declarație cu esti‑
matul pentru următoarea 
perioadă. Apoi, în 
conținutul Declarației sunt 
proceduri care vor fi 
automatizate, 
precompletări, calcule în 
interiorul Declarației. 
Declarația Unică 
Inteligentă va avea 
asigurată interoperabilita‑
tea cu bazele noastre de 
date, cu modulul e‑Factura, 
cu e‑TVA, cu modulul e‑
Transport. Asta ar însemna 
că pe partea de cheltuieli, 

modulul e‑Factura având 
toate datele pentru cheltui‑
elile înregistrate, practic ar 
trebui să existe o corelare 
între datele din Declarația 
Unică Inteligentă și valoa‑
rea facturilor înregistrate 
în e‑Factură. Dacă o 
persoană fizică a făcut o 
achiziție și are o cheltuială 
înscrisă în Declarația Unică, 
atunci, dacă acea cheltuială 
a făcut‑o pe persoană fizică, 
se vede în e‑Factură. Venitul 
net asupra căruia se 
plătește impozitul nu mai 
este stabilit prin declararea 
acestui venit de către per‑
soana fizică, ci pur și sim‑
plu extragem datele. Va fi 
precompletat și vei putea 
modifica dupa aceea, cu 
justificările de rigoare“, a 
declarat ministrul Finanțelor 
pentru Profit.ro. 

e‐Factura va avea un rol în 
ce privește controlul deduce‐
rilor de cheltuieli, însă con‐
tribuabilul care va depune 
Declarația Unică Inteligentă 
va putea aduce modificări, cu 
explicații însă. 

Ministrul Marcel Boloș îi 
răspunde premierului 

Ciolacu 
Marcel Boloș admite că nu 

i‐a „picat bine“ afirmația pre‐
mierului Marcel Ciolacu, care 
a afirmat despre el că spune 
„lucruri trăsnite“. „Nu mi‑a 
picat bine și trebuie înțeles 
rolul pe care îl avem în 
această perioadă de timp. 
Ce ar fi să mă duc în birou, 
în Piața Constituției, să stau 
acolo închis în birou și să 
nu fac nimic, să văd cum 
problemele care țin de sus‑
tenabilitatea finanțelor 
publice se agravează“, a 
declarat Marcel Boloș. „Dacă 
ministrul de Finanțe este 
pus ca ministru să‑și exer‑
cite atribuțiile pe care le 
are conform fișei postului, 
și prin aceasta propune 
măsuri pentru combaterea 
evaziunii fiscale, propune 
măsuri pentru ceea ce 
înseamnă mai buna colec‑
tare a veniturilor la buget, 
propune măsuri pentru 

ceea ce înseamnă mai buna 
valorificare a creanțelor 
bugetare, măsuri pentru 
restructurarea cheltuielilor 
publice, pentru aceasta 
ministrul de finanțe este 
pus la colț, atunci nu pot 
decât să spun același lucru, 
că nu mi‑a picat bine și tre‑
buie înțeles rolul pe care îl 
avem în această perioadă 
de timp. Ce ar fi să mă duc 
în birou, în Piața 
Constituției, să stau acolo 
închis în birou și să nu fac 
nimic, să văd cum problem‑
ele care țin de sustenabil‑
itatea finanțelor publice se 
agravează. Nu vreau să fiu 
acuzat de acest lucru, mai 
bine să mi se spună că am 
fost mai dinamic, că am 
venit cu mai multe măsuri 
și mi‑am făcut treaba în 
calitate de ministru al 
finanțelor“, a replicat Marcel 
Boloș, răspunzând unei 
întrebări, miercuri într‐o 
conferință de presă. Acesta 
susține că își îndeplinește 
atribuțiile prevăzute în fișa 

postului, „cu bună credință“, 
considerând că e normal să 
se consulte întâi cu mediul de 
afaceri care este vizat de 
măsurile adoptate la nivelul 
ministerului.  

„E de bun simț ca prima 
dată  consultarea să se 
închidă cu mediul de afa ‑
ceri. Lor le‑am explicat că 
nimeni nu are treabă cu 
plătitorii de impozite și taxe 
corecți, că noi discutăm des‑
pre cei care nu respectă 
legea și nu plătesc impozi‑
tele și taxele la timp, că 
discutăm despre combat‑
erea evaziunii fiscale. Este 
un obiectiv pe care îl are 
România, fiind într‑un cla‑
sament rușinos la nivelul 
Uniunii Europene și cifrele 
ne arată acest lucru: de la 
gap‑ul de TVA până la gap‑
ul de contribuții sociale este 
un nivel de evaziune îngroz‑
itor. Haideți să avem 
respect față de contribua‑
bilii corecți, să nu le punem 
în cârcă impozite și taxe 

suplimentare“, adaugă 
Boloș.  

Întrebat dacă a avut, la 
nivelul PNL, discuții despre 
eventuale nemulțumiri ale 
unora dintre colegii si liberali 
față de activitatea sa, mini‐
strul Finanțelor Publice a 
răspuns: „Nu am avut o 
asemenea discuție“. 
Premierul Marcel Ciolacu a 
comentat, săptămâna trecută, 
răspunzând unor întrebări, 
unele dintre propunerile 
venite dinspre Ministerul 
Finanțelor pentru 
îmbunătățirea colectării la 
buget, propuneri care includ 
plafonarea tranzacțiilor cu 
numerar pe care le‐ar putea 
face firmele cu datorii la stat 
sau introducerea 
obligativității ca aceia care 
vând bunuri imobile să își 
plătească datoriile către 
buget pentru a putea încheia 
respectivele tranzacții. 
„Câteodată și ministrul 
Finanțelor spune lucruri 
trăsnite“, a afirmat Colacu, în 
acest context. l

Ministrul Boloș afirmă că 
susține o corelare a salariilor de 
la stat cu cele din mediul privat 
l legea salarizării unice trebuie legată cu indicatorii de performanță și corelată cu ceea ce se întâmplă în 
sectorul privat, susține ministrul de Finanțe l în toate statele moderne ale Uniunii Europene, cele două 
tipuri de salarii sunt corelate, mai spune Boloș l ministrul a mai vorbit în ieșirile publice de săptămâna 

trecută despre declarația unică și despre reproșurile care i se aduc de premierul Marcel Ciolacu

Marcel Boloș

Profitul restaurantelor a 
scăzut anul trecut cu 12%, 
pentru prima dată după pan‐
demie, fiind înregistrată și 
cea mai mică creștere anuală 
a numărului de restaurante 
active (+2%), însă numărul 
angajaților din localuri a 
atins un nivel record, major‐
ându‐se cu 1%, conform unei 
analize realizate de platforma 
de rezervări online, 
Bookingham. Analiza arată că 
puțin peste 27.000 de restau‐
rante, baruri, catering și alte 
servicii de alimentație figu‐
rau drept active în România, 
anul trecut. Evoluția din 
2022 în 2023 arată cea mai 
mică creștere anuală a 
numărului de firme active, 
înregistrată din 2008 până 
acum, de 2% (de la 26.611 în 
2022, la 27.045 firme active 
în 2023), se menționează 
într‐un comunicat remis, 
AGERPRES. Dacă după pan‐
demie s‐au înregistrat 
creșteri de peste 11%, chiar 
12% de la an la an, 2023 s‐a 
dovedit a fi un an mai dificil 
pentru industria HoReCa, 
susține Bookingham. 

Incertitudinea legislativă 
și lipsa de predictibilitate, 

principalele lovituri 
pentru restaurante 

„În opinia mea, creșterea 
atât de mică a numărului 
de restaurante active în 
2023 are două motive și 
ambele țin de factorul 
legislativ: incertitudinea 
legislativă și lipsa de pre‑
dictibilitate a unor norme 
clare de funcționare a 
industriei ospitalității“, a 
declarat Cristian Cristea, 
consultant HoReCa și manag‐
er general Hostalion 
Business School, citat în 
comunicat. 

Analiza semnalează că 
profitul restaurantelor din 
România a fluctuat de‐a lun‐
gul anilor. În 2009, criza 
financiară s‐a făcut vizibilă 
și în domeniul HoReCa, 
printr‐o scădere de 16%. 
Din 2013, profitul a ajuns 
din nou pe plus, în 2015 
înregistrând cea mai mare 
creștere dintotdeauna ‐ de 
153% față de anul anterior. 

Profitul a evoluat constant 
până în anul pandemic, 
când a scăzut brusc cu 40% 
‐ o diferență de peste 200 
milioane de euro față de 
anul 2019. O analiză 
realizată în 2021 arăta că 
profitul net al firmelor din 

HoReCa aflate pe plus, a 
scăzut cu 47% în acea 
perioadă. 

Totuși, odată cu ridicarea 
restricțiilor, vânzările din res‐
taurante, baruri și cafenele 
au crescut semnificativ în 
2021 ‐ cu 57% față de anul 

anterior, România înregis‐
trând cea mai semnificativă 
majorare din Uniunea 
Europeană. 2023 este primul 
an după pandemie când prof‐
itul restaurantelor a scăzut 
din nou, cu 12% față de 
2022. 

„Uitându‑ne la datele de 
mai sus, ne gândim la trei 
lucruri care s‑au întâmplat 
în 2023: creșterea TVA‑ului 
la anumite materii prime, 
creșterea salariului minim 
și modificarea taxei pe 
băuturile dulci. Toate aceste 
modificări au avut un 
impact între 3‑5 % asupra 
restaurantelor; impact care 
e vizibil direct în profitabil‑
itate“, afirmă Cristian 
Cristea. 

Potrivit datelor din studiu, 
pandemia a provocat o 
scădere semnificativă a 
numărului de angajați (‐ 7%). 
Aceasta s‐a redresat în anii 
următori, cu o creștere de 
2% în 2021 și de 15% în 
2022. Chiar dacă în 2023 
creșterea a încetinit (1%), ea 
continuă să fie relevantă în 
contextul în care profitul res‐
taurantelor a scăzut, 
subliniază sursa citată.  

În Iași s-a câștigat mai 
bine ca-n Brașov 

În topul celor mai profit‐
abile orașe din România, 

Bucureștiul a condus detașat 
în 2023, atât la numărul de 
restaurante active (3,309), 
cât și la capitolul profit (circa 
225 milioane de euro) și 
număr de angajați (34.427). 
Cluj‐Napoca s‐a situat pe 
locul 2, cu un profit de 
aproape 7 ori mai mic decât 
Capitala ‐ circa 33,5 milioane 
de euro. Litoralul e pe 
podium, restaurantele din 
Constanța înregistrând în 
2023 profituri de circa 33,2 
milioane de euro. În top 5 se 
mai află și capitala Moldovei 
‐ Iașiul (circa 21,4 milioane 
de euro), precum și 
Timișoara (circa 21,2 mil‐
ioane de euro). Deși Iașiul și 
Brașovul au avut aproximativ 
același număr de restaurante 
active în 2023 (Iași ‐ 400 vs 
Brașov ‐ 459), diferența de 
profit a fost de aproape 5 
milioane de euro în favoarea 
moldovenilor (Iași ‐ 
circa 21,4 milioane de euro 
vs. Brașov circa 16,7 mil‐
ioane de euro), subliniază 
sursa menționată. 

Alte orașe care s‐au făcut 
remarcate în top au fost 

Voluntari și Florești. 
Voluntari e pe locul 12 în 
topul profitului, cu circa 6,7 
milioane de euro și 133 de 
firme active în 2023, 
depășind orașe mai mari din 
România, precum Galați 
(circa 5 milioane de euro), 
Ploiești (circa 4,2 milioane 
de euro) sau Arad (6,2 mil‐
ioane de euro). Aceeași 
situație apare și în cazul 
Floreștiului, care, cu 116 
localuri active, a înregistrat 
anul trecut un profit de peste 
3 milioane de euro. O 
posibilă explicație pentru 
aceste sume ar putea fi prox‐
imitatea față de marile orașe 
‐ București și Cluj‐Napoca ‐ 
și prezența mall‐urilor cu 
zonele de food court, susțin 
autorii analizei. Bookingham 
a colectat datele firmelor 
active cu cod CAEN 56XX, 
care și‐au depus bilanțul pe 
Listă Firme până la data de 8 
iulie 2024. Acest cod CAEN 
cuprinde restaurantele, 
barurile, cateringul și alte 
servicii de alimentație. Nu au 
fost incluse în analiză date 
despre hoteluri. l

Profitul restaurantelor din România 
a intrat anul trecut la apă cu 12% 

l este pentru prima dată după pandemie când profitul restaurantelor înregistrează o scădere l de asemenea, 
numărul restaurantelor active a urcat cu doar 2%, iar numărul angajaților s-a majorat cu 1%, înregistrând o cifră record
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Prețurile mărfurilor au 
scăzut în ultima lună, semna‐
lând o slăbiciune a economiei 
globale, în pofida faptului că 
piața de valori din SUA a 
revenit după pierderile pro‐
vocate de temerile de recesi‐
une, transmite CNBC. 
Acțiunile din SUA au recu‐
perat cea mai mare parte a 
pierderilor, săptămâna 
trecută, în urma unor vânzări 
puternice declanșate de 
datele slabe privind forța de 
muncă și producția. 
Investitorii au încercat să 
privească dincolo de temerile 
de recesiune, unii analiști 
susținând că fundamentele 
economice ale SUA rămân pe 
o bază solidă.  

Piețele de mărfuri pot 
spune o poveste diferită 
despre economia globală 

Dar piețele de mărfuri pot 
spune o poveste diferită des‐
pre economia globală. Fondul 
Invesco DB pentru metale de 
bază a scăzut cu mai mult de 
7% în ultima lună, în timp ce 
contractele futures pentru 
țiței au scăzut cu 14% din 5 
iulie până în 5 august. 

„În ceea ce privește 
mărfurile, întreaga clasă de 

active este sub presiune“, a 
declarat clienților Rob 
Ginsberg, director general la 
Wolfe Research, într‐o notă 
de cercetare de vineri. „În 

afara aurului, ți‑ar fi greu 
să găsești un set‑up pozitiv. 
Vedem această scădere 
amplă a prețurilor 
mărfurilor ca un alt avertis‑

ment cu privire la starea 
economiei“, a spus Ginsberg. 

Cuprul, în special, este 
văzut ca un semnal despre 
ceea ce se va întâmpla cu 

economia, a declarat Bart 
Melek, șeful strategiei de 
mărfuri la TD Securities. 
Prețul cuprului a crescut la 
începutul acestui an pe 

așteptările unui super‐ciclu 
în care cererea ar depăși 
oferta datorită rolului meta‐
lului ca element cheie în 
industriile în creștere, cum ar 
fi vehiculele electrice, semi‐
conductorii și energia 
regenerabilă. Dar contractele 
futures pentru cupru au 
scăzut cu 21,4% de la maxi‐
mul din 2024, de 5,19 dolari 
pe liră, din 20 mai, pentru a 
se tranzacționa la 4,089 
dolari începând de luni 
dimineață. Contractele 
futures pentru cupru au 
scăzut cu aproape 12% în 
ultima lună. 

„Avem narațiunea super‑
ciclului, această lume 
minunată a vehiculelor cu 
baterie, care se risipește 
foarte, foarte repede. 
Nimeni nu mai vorbește cu 
adevărat despre asta“, a 
spus Melek pentru CNBC. 

Slăbiciunea Chinei, a 
doua cea mai mare econ‐
omie din lume, afectează în 
special cuprul și petrolul, a 
spus Melek. Datele despre 
producție la nivel global nu 
au fost, de asemeneapozi‐
tive, a spus el. Este probabil 
ca cuprul și petrolul să se 
confrunte cu surplusuri, mai 
degrabă decât cu piața 
strânsă la care se așteptau 

unii analiști, a spus analis‐
tul. 

„Nu am primit stimu‑
lente fiscale extrem de 
favorabile în China. Au 
existat multe pariuri acolo, 
în special pe partea 
discreționară, că China va 
oferi un fel de stimulent 
care le va ridica economia“, 
a spus Melek. 

Deși petrolul a găsit spri‐
jin din cauza tensiunilor 
geopolitice în curs din 
Orientul Mijlociu, cererea 
slabă din China a apăsat 
piața de luni de zile. OPEC 
și‐a redus luni prognoza de 
creștere a cererii globale de 
petrol pentru acest an cu 
135.000 de barili pe zi, 
deoarece așteptările din 
China s‐au diminuat. 

Mediul economic  
este unul lent 

„Atât piețele de energie, 
cât și piețele de metale de 
bază și cuprul reflectă un 
mediu economic mai lent, în 
care este probabil să existe 
o creștere mai mică a cere‑
rii, ceea ce reduce riscul 
unor condiții de subaprovi‑
zionare“, a spus Melek. 

În același timp, economia 
Chinei are probleme, SUA se 

înclină spre protecționism, 
impunând tarife împotriva 
Beijingului pentru orice, de 
la vehicule electrice, la bate‐
rii, la semiconductori și 
module solare. Uniunea 
Europeană a anunțat tarife 
pentru vehiculele electrice 
chinezești în iulie, Beijingul 
depunând vineri o plângere 
la Organizația Mondială a 
Comerțului. 

 „Asta înseamnă doar că 
există un flux mai puțin 
liber de lucruri de acolo 
spre aici. Dacă impunem 
tarife, înseamnă prețuri 
mai mari. Aproape prin 
definiție, pentru orice nivel 
de cerere, obțineți mai 
puțin cu tarife“, a spus 
Melek. 

Piața așteaptă miercuri 
ultima citire a indicelui 
prețurilor de consum și 
comentariile reuniunii 
anuale a bancherilor centrali 
de la Jackson Hole, Wyoming, 
săptămâna viitoare. O redu‐
cere a dobânzii de către 
Rezerva Federală, în septem‐
brie, a fost deja stabilită în 
mare parte, a spus Melek. 

„Nu sunt sigur că piața 
devine atât de 
entuziasmată“, a spus 
Melek despre reducerea 
așteptată a dobânzii. l

Scăderea preţurilor mărfurilor indică 
probleme în economia mondială 

l „în afara aurului, ți-ar fi greu să găsești un set-up pozitiv. Vedem această scădere amplă a 
prețurilor mărfurilor ca un alt avertisment cu privire la starea economiei“, arată analiștii

Guvernul de coaliție al 
Germaniei a ajuns la un 
acord pentru a‐și reduce 
ținta de deficit bugetar pen‐
tru 2025 de la 17 miliarde 
de euro (19 miliarde de 
dolari) la 12 miliarde de 
euro, într‐un compromis 
menit să salveze planul de 
cheltuieli după ce propune‐
rile inițiale s‐au destrămat, 
transmite Reuters. 
Cabinetul a aprobat bugetul 
pentru 2025 în iulie, după 
luni de certuri, dar a lăsat 
indecis modul de reducere 
a decalajului dintre cheltui‐
elile și veniturile estimate. 

Ministrul de Finanțe 
Christian Lindner a spus 
atunci că intenția guvernu‐
lui a fost de a reduce defi‐
citul la 9 miliarde de euro. 

„Numere de  
o singură cifră“ 

„Ar fi mai bine dacă ar 
fi în numere de o singură 
cifră“, a spus Lindner, des‐
pre noua țintă convenită, de 
12 miliarde de euro. 
„Acesta este oarecum mai 
mare decât mi‑aș dori ca 
ministru de Finanțe“. 

Acordul guvernamental a 
deschis calea pentru ca pro‐
iectul de plan bugetar să fie 
înaintat parlamentului, 

menținând legislația pe cale 
de aprobare până la 
sfârșitul anului. Conform 
acordului, divizia de 
infrastructură a Deutsche 
Bahn va primi 4,5 miliarde 
de euro în capitaluri pro‐
prii, care vor înlocui 
subvențiile care erau 
incluse în versiunea 
anterioară a proiectului de 
buget. În plus, Deutsche 
Bahn va primi un împrumut 
de 3 miliarde de euro de la 
guvern, care poate fi folosit 
pentru răscumpărarea 
obligațiunilor de 
infrastructură emise ante‐
rior pe piață. 

„Comparativ cu decizia 
din iulie, am decis să 
investim în infrastructura 
de transport cu capital 
suplimentar și împrumu‑
turi pentru Deutsche Bahn 
și am făcut economii gen‑
erale suplimentare“, a 
declarat cancelarul german 
Olaf Scholz despre acord. 

Proiectul de buget pen‐
tru 2025 include un total de 
15,1 miliarde de euro în 
investiții pentru infrastruc‐
tura feroviară. Injecția de 
capital și împrumutul nu 
contează pentru frâna de 
îndatorare, care limitează 
împrumutul public la 0,35% 
din produsul intern brut. 

„Frâna datoriei este 
așadar respectată și toate 
măsurile pe care le‑am 
introdus acum, de exem‑
plu acordarea de împru‑
muturi și capitaluri pro‑
prii căilor ferate, sunt 
concepute în așa fel încât 
să fie absolut în conformi‑
tate cu constituția“, a spus 
Lindner. 

Constituționalitatea dif‐
eritelor opțiuni de reducere 
a decalajului a fost studiată 
cu atenție, deoarece guver‐
nul încerca să evite haosul 
din noiembrie 2023, când o 
hotărâre a curții a creat o 
gaură de 60 de miliarde de 
euro în finanțele publice și 
a aruncat în tumult cadrul 
de finanțare al guvernului. 
Opțiunile examinate în iulie 
au inclus transformarea 
granturilor operatorului 
feroviar național Deutsche 
Bahn și a companiei de 
autostrăzi în împrumuturi, 
precum și utilizarea fondu‐
rilor suplimentare de la 
banca de stat KfW. 

Aceste opțiuni sunt 
problematice 

Consiliul consultativ al 
Ministerului de Finanțe a 
spus că aceste opțiuni sunt 
problematice și că trebuie 

găsite noi opțiuni. Guvernul 
va primi și 300 de milioane 
de euro în plus de la com‐
pania de energie Uniper, 
deoarece aceasta va plăti 
2,9 miliarde de euro în loc 
de 2,6 miliarde, întrucât a 
alocat mai multe fonduri 
pentru obligația de plată 
către guvernul federal pen‐
tru ajutorul primit în 2022. 
Alte măsuri includ o redu‐
cere cu 200 de milioane de 
euro a provizionului pentru 
pierderea veniturilor fiscale 
din fondul de criză 
energetică al Uniunii 
Europene. 

„Legislatorii bugetari 
își pot începe acum 
deliberările privind buge‑
tul de anul viitor chiar la 
timp după pauza 
parlamentară de vară“, a 
spus Scholz. 

Bundestagul va începe 
dezbaterea planului buge‐
tar în a doua săptămână a 
lunii septembrie. Comisia 
pentru buget efectuează 
apoi o revizuire finală pe 14 
noiembrie, iar bugetul ar 
trebui să treacă de ambele 
camere ale parlamentului 
înainte de sfârșitul anului. 
Lindner a declarat vineri că 
se așteaptă ca decalajul 
bugetar anticipat să fie 
redus și mai mult până în 
noiembrie. l

Guvernul german a ajuns la 
un acord pentru reducerea 

ţintei de deficit în 2025 
l acordul guvernamental a deschis calea pentru ca 

proiectul de plan bugetar să fie înaintat parlamentului

Turismul mondial revine 
la nivelurile anterioare pan‐
demiei, dar industria se 
confruntă cu noi provocări, în 
condițiile în care călătorii își 
organizează din ce în ce mai 
mult călătoriile în mod inde‐
pendent, iar schimbările cli‐
matice afectează popularita‐
tea destinațiilor, se arată într‐
o analiză realizată de o 
platformă de tranzacționare 
și investiții. 

În același timp, creșterea 
prețurilor și îngrijorările 
legate de o încetinire 
economică aruncă o umbră 
asupra viitorului unor lideri 
de piață precum Airbnb și 
TUI, consideră analistul 
eToro, Pawel Majtkowski. 

Turismul global revine la 
nivelurile anterioare 

pandemiei  
„Weekend‑ul prelungit, 

datorat sărbătorii de Sfânta 
Maria, este o perioadă 
intensă de călătorii pentru 
români. În special stațiunile 
de la Marea Neagră speră 
să beneficieze de acest val, 
140.000 de turiști fiind 
așteptați să își petreacă 
cele patru zile libere în 
stațiuni. Aceasta este și 

ultima minivacanță pe care 
o vor avea românii până la 
Crăciun“, a comentat analis‐
tul, într‐un comunicat trans‐
mis recent. 

Conform datelor 
Organizației Mondiale a 
Turismului, citate în analiză, 
turismul global în 2023 a fost 
cu 11% mai mic decât în 
2019, dar până la sfârșitul 
primului trimestru al acestui 
an, diferența s‐a redus la 
doar 3%. Deși statisticile 
revin la nivelurile anterioare, 
sectorul turismului a suferit 
o transformare radicală în 
ultimii ani. Călătorii 
acționează din ce în ce mai 
mult ca propriii lor agenți de 
turism, planificând și rezer‐
vând călătoriile în mod inde‐
pendent. Gama de opțiuni de 
călătorie disponibile se 
extinde, iar prețurile devin 
mai transparente și mai ușor 
de comparat, se precizează în 
documentul citat. Totodată, 
turismul devine din ce în ce 
mai dependent de condițiile 
meteorologice, legate de 
schimbările climatice, așa 
cum au demonstrat recentele 
incendii de vegetație din 
Grecia. 

Noile tendințe, precum 
„Coolcations“ (vacanțe în 

regiuni mai reci, precum 
Scandinavia, pentru a scăpa 
de căldura verii), câștigă în 
popularitate. De asemenea, 
conform datelor furnizate de 
platforme de rezervare pre‐
cum Airbnb, intervalul de 
timp dintre rezervare și sejur 
se scurtează, ceea ce indică 
faptul că turiștii își planifică 
călătoriile mai târziu, în spe‐
cial pentru vacanțe mai lungi. 
Europa rămâne cea mai 
populară destinație de 
călătorie la nivel global, pre‐
viziunile sugerând că turiștii 
vor cheltui anul acesta o 
sumă record de 800 de mil‐
iarde de euro pe continent ‐ 
cu 37% mai mult decât 
înainte de pandemie, în ciuda 
faptului că numărul turiștilor 
va fi cu doar 6% mai mare 
decât în 2019, a mai precizat 
sursa citată. 

„Acest lucru se datorează 
creșterii semnificative a 
prețurilor, determinate de 
inflație și de creșterea cere‑
rii. Principalul motor al 
creșterii turismului în 
Europa continuă să fie 
turiștii din SUA. Deși țări 
mai puțin vizitate precum 
Polonia câștigă populari‑
tate, 72% din cheltuielile 
turistice din Europa sunt 

concentrate în partea de 
vest a continentului. Pe de 
altă parte, în multe locuri 
din Europa, numărul de 
turiști este deja prea mare, 
ceea ce determină căutarea 
de noi destinații atractive“, 
a explicat Pawel Majtkowski. 

Companiile de turism 
experimentează scăderi 

considerabile 
La nivel mondial, industria 

turismului se confruntă cu 
sentimente mixte din cauza 
riscului unei încetiniri eco‐
nomice globale. Săptămâna 
trecută, acțiunile Airbnb au 
scăzut cu 14% după ce com‐
pania a anunțat rezultate 
financiare pentru al doilea 
trimestru care au fost sub 
așteptările pieței. Veniturile 
companiei au crescut cu 11% 
de la an la an, însă profitul 
net a scăzut cu 15%, compar‐
ativ cu aceeași perioadă a 
anului trecut. Cu peste 8 mil‐
ioane de anunțuri pe plat‐
forma sa, Airbnb a eliminat 
200.000 care nu îndeplineau 
noile standarde de calitate. 
Compania avertizează cu 
privire la o posibilă încetinire 
a cererii în SUA și la planifi‐
carea tot mai târzie a 
vacanțelor, ceea ce ar putea 
avea, de asemenea, un impact 
negativ asupra veniturilor 
viitoare, se arată în analiza 
de specialitate. 

Și companii de turism 
tradiționale, precum TUI din 
Germania, se confruntă cu 
provocări. Astfel, de la vârful 
său din 1999, acțiunile TUI 
au pierdut 97% din valoare și 
au rămas mult în urma pieței 
în general (o scădere de 22% 
în 2024, în ciuda unei 
creșteri de aproape 5% în 
ultima săptămână). În pre‐
zent, prețul acțiunilor este cu 
doar 20% mai mare decât 
recordul său minim. 
Săptămâna aceasta, compa‐
nia a raportat rezultatele sale 
trimestriale: veniturile au 
atins un nivel record de 5,8 
miliarde de euro, cu 9% mai 
mult decât cu un an înainte. 
Rezervările pentru această 
vară au crescut cu 6% față de 
anul trecut, iar prețul mediu 
de vânzare al serviciilor este 
cu 3% peste cel din urmă cu 
un an. TUI intenționează să 
își crească veniturile cu 10% 
pe parcursul anului 2024, a 
mai arătat analistul eToro. l

Tot mai mulți călători 
preferă să-și organizeze 

singuri vacanțele 
l călătorii acționează din ce în ce mai mult ca propriii lor agenți 

de turism, planificând și rezervând călătoriile în mod independent 
l gama de opțiuni de călătorie disponibile se extinde, iar 
prețurile devin mai transparente și mai ușor de comparat



f inanţe,  burse și  bănci8 MARŢI, 20 AUGUST 2024, nr. 20 Z I A R U L D E I A S I . R O

Piața globală a jocurilor 
video este pe cale să înregis‐
treze o creștere anuală lentă 
în acest an, pe fondul 
vânzărilor slabe de console 
de jocuri, potrivit unui nou 
raport al firmei de cercetare 
de piață Newzoo, citat de 
CNBC. Într‐o postare pe blog, 
Newzoo a spus că industria 
jocurilor va crește cu 2,1% de 
la an la an, la o valoare 
estimată la 187,7 miliarde de 
dolari. Aceasta este ușor în 
scădere față de previziunile 
anterioare din ianuarie, în 
care firma a declarat că se 
așteaptă ca industria jocuri‐
lor video să crească cu 2,8%, 
până la 189,3 miliarde de 
dolari, în 2024. Aproape 
jumătate din toate cheltui‐
elile de consum pentru jocuri 
în 2024 vor veni din SUA și 
China, a spus Newzoo, SUA 
generând vânzări de 47 de 
miliarde de dolari, iar China 
reprezentând 45 de miliarde 
de dolari. 

Rate foarte  
mici de creștere 

Deși este un pas înainte 
față de rata de creștere de 
anul trecut, de 0,6%, indus‐
tria jocurilor nu se confruntă 
cu aceleași rate de creștere 
pe care le‐a văzut în zilele 
amețitoare ale pandemiei de 
Covid‐19. Succesorul 
Nintendo Switch, GTA 6, 
așteptat în 2025 Principalul 
analist al pieței de jocuri de 
la Newzoo, Michiel Buijsman, 
a declarat că, în ciuda 
creșterii lente preconizate în 

2024, anul viitor este 
așteptat să fie unul major 
pentru industria jocurilor 
video. 

Veniturile din jocurile de 
consolă ar urma să scadă cu 
1% de la an la an în acest an, 
potrivit Newzoo. Săptămâna 
trecută, Sony a declarat că a 
vândut 2,4 milioane de 
unități ale consolei 
PlayStation 5 în primul tri‐
mestru fiscal, în scădere față 
de 3,3 milioane în aceeași 
perioadă a anuluji anterior. 
Cu toate acestea, în 2025, 
creșterea pe piața consolelor 
„se va întoarce probabil cu 
un bang“, potrivit lui 
Buijsman. 

Lansările majore, inclusiv 
un succesor al consolei de 
vârf Nintendo Switch și un 
nou joc din franciza foarte 
populară Grand Theft Auto, 
sunt așteptate să 
îmbunătățească perspectivele 
industriei. În luna mai, 
președintele Nintendo, 

Shuntaro Furukawa, a 
declarat că compania se 
așteaptă să anunțe lansarea 
următoarei sale console 
Switch în anul fiscal încheiat 
în martie 2025. Între timp, 
Rockstar Games s‐a angajat 
să lanseze foarte așteptatul 
său joc Grand Theft Auto VI, 
în toamna anului 2025. 
Analiștii spun că aceste 
lansări majore ar putea da o 
nouă viață industriei jocuri‐
lor, care s‐a străduit să ega‐
leze tipul de creștere înregis‐
trat acum câțiva ani. 

Marea resetare a 
industriei jocurilor video 

Între 2020 și 2021, indus‐
tria jocurilor a cunoscut o 
creștere uriașă, oamenii 
petrecând mai mult timp în 
interior din cauza 
restricțiilor cauzate de 
Covid‐19. Cu toate acestea, 
mai recent, industria s‐a con‐
fruntat cu o serie de 

provocări, inclusiv cheltuieli 
mai reduse, o schimbare a 
obiceiurilor consumatorilor 
de la activități în interior la 
mai multe activități în aer 
liber și rate mai mari ale 
dobânzilor. Începând din 
2023 și continuând în 2024, 
industria jocurilor de noroc a 
avut, de asemenea, 
disponibilizări în masă în 
întreaga lume, studiourile 
importante reducând mii de 
locuri de muncă. 

Microsoft a renunțat la 
1.900 de locuri de muncă în 
divizia sa de jocuri, în 
ianuarie, la doar trei luni 
după încheierea achiziției 
Activision Blizzard. O lună 
mai târziu, Sony a anunțat că 
va concedia 900 de lucrători 
din unitatea sa PlayStation. 

Firma de software pentru 
jocuri Unity, serviciul de 
streaming live deținut de 
Amazon, Twitch, editorul de 
jocuri mobile Playtika și plat‐
forma socială Discord au 
anunțat, de asemenea, runde 
de concedieri. Buijsman de la 
Newzoo a spus că o provo‐
care cheie pentru studiourile 
de jocuri video în acest an ar 
fi „de a controla costurile pe 
o piață supraaglomerată, 
din ce în ce mai 
consolidată“. 

El a adăugat că dezvol‐
tatorii se vor confrunta cu 
întrebări legate de competiția 
dintre jocurile free‐to‐play și 
lansările premium, precum și 
utilizarea inteligenței artifici‐
ale generative în dezvoltarea, 
marketingul și operațiunile 
jocurilor. l

CEO‐ul UBS, Sergio 
Ermotti, a declarat că volatili‐
tatea pieței financiare s‐ar 
putea intensifica în a doua 
jumătate a anului, dar nu 
crede că SUA se îndreaptă 
către o recesiune, transmite 
CNBC. Acțiunile au înregis‐
trat vânzări puternice 
săptămâna trecută, la nivel 
global, deoarece investitorii 
au analizat date economice 

slabe din SUA, care au stârnit 
temeri cu privire la o recesi‐
une economică în cea mai 
mare economie din lume. 

De asemenea, datele au 
ridicat semne de întrebare 
dacă Rezerva Federală tre‐
buie să fie mai puțin fermă în 
politica sa monetară. Banca 
centrală americană a 
menținut dobânzile în 
așteptare la sfârșitul lunii 

iulie, la un nivel maxim din 
ultimii 23 de ani. Întrebat 
despre perspectivele econ‐
omiei americane, Ermotti a 
spus: „Nu neapărat o recesi‑
une, dar cu siguranță o 
încetinire este posibilă. 
Indicatorii macroeconomici 
nu sunt suficient de clari 
pentru a vorbi despre rece‑
siuni și, de fapt, este prob‑
abil prematur. Ceea ce știm 
este că Fed are suficientă 
capacitate să intervină și 
să sprijine asta, deși va 
dura, orice ar face pentru a 
fi apoi transmis în econ‑
omie“, a declarat CEO‐ul 
UBS, după ce banca și‐a pub‐
licat rezultatele din trimes‐
trul al doilea. 

UBS se așteaptă ca 
Rezerva Federală să reducă 
dobânda de referință cu cel 
puțin 0,50 de puncte procen‐
tuale, în acest an. În prezent, 
traderii sunt împărțiți între o 
reducere de 0,50 și 0,25 de 
puncte procentuale la 
următoarea întâlnire a Fed 
din septembrie, conform 
datelor LSEG. Vorbind cu 
CNBC, Ermotti a spus că este 
probabil să vedem o volatili‐

tate mai mare a pieței în a 
doua jumătate a anului, 
parțial din cauza alegerilor 
din SUA din noiembrie. 

„Acesta este un factor, 
dar, de asemenea, dacă mă 
uit la imaginea geopolitică 
de ansamblu, dacă mă uit 
la imaginea 
macroeconomică, ceea ce 
am văzut în ultimele două 
săptămâni în ceea ce 
privește volatilitatea, ceea 
ce, din punctul meu de ved‑
ere, este un lucru clar un 
semn al fragilității unor 
elemente ale sistemului, … 
ar trebui să ne așteptăm cu 
siguranță la un grad mai 
mare de volatilitate“, a spus 
el. 

O altă incertitudine în vii‐
tor este politica monetară și 
dacă băncile centrale vor tre‐
bui să reducă dobânzile mai 
agresiv pentru a combate 
încetinirea economiei. În 
Elveția, unde are sediul UBS, 
banca centrală a redus 
dobânzile de două ori în 
acest an. Banca Centrală 
Europeană și Banca Angliei 
au anunțat ambele o redu‐
cere. l

De Business

Simbol SOCIETATEA VALOARE (lei) VOLUM NR. TRANZ. PRET (lei) VAR. (%) 

RCHI GRAND HOTEL BUCHAREST S.A. 21.012.324,48 83.382.506 12 0,2840 14,52 
AG AGROLAND BUSINESS SYSTEM S.A. 12.047.907,10 8.496.762 1.255 1,4200 -8,97 
DN DN Agrar Group 3.316.437,76 2.188.244 1.088 1,5100 -5,03 
2B INTELLIGENT SOFT S.A. 2.361.768,90 177.197 1.198 12,8500 -10,45 
MACO MACOFIL SA TG. JIU 2.126.194,40 100.794 541 22,0000 2,80 
JTG J.T. GRUP OIL S.A. 1.966.785,44 415.948 1.054 4,9600   
LHA DEUTSCHE LUFTHANSA A.G. 1.938.441,09 68.168 292 28,3900 -2,77 
HAI HOLDE AGRI INVEST S.A. 1.900.546,10 2.946.506 693 0,6100 -20,78 
DBK DEUTSCHE BANK AG 1.797.298,30 26.616 132 69,6600 -7,49 
AST ARCTIC STREAM 1.625.987,60 67.181 408 25,0000 -1,57 
BAYN BAYER AG. 1.529.159,30 11.043 145 144,8000 7,66 
IPRU IPROEB SA Bistrita 1.231.009,61 725.397 744 1,8000 7,14 
CBKN Commerzbank AG 493.898,24 7.494 74 64,7600 -14,45 
SERC SERICO SA BUCURESTI 453.553,48 549.784 6 0,8050 -12,02 
PRSN PROSPECTIUNI SA BUCURESTI 418.513,63 2.013.075 407 0,2130 -6,58 
GSH Grup Serban Holding 408.270,91 245.657 210 1,6300 -16,41 
LIH LIFE IS HARD S.A. 368.733,66 245.746 287 1,4450 -10,25 
CC Connections Consult 347.202,20 48.337 232 7,2000 -2,70 
NRF NOROFERT 319.101,25 85.741 332 3,7000 -6,09 
ADS ADIDAS AG 308.262,00 287 15 1.049,5000 -10,49

Simbol SOCIETATEA VALOARE (lei) VOLUM NR. TRANZ. PRET (lei) VAR. (%) 

TLV BANCA TRANSILVANIA S.A. 231.664.820,95 8.278.391 26.848 28,2500 -1,91 
SNP OMV PETROM S.A. 213.844.333,06 276.300.834 30.111 0,7590 -3,19 
H2O  HIDROELECTRICA S.A. 177.429.486,90 1.444.308 16.939 125,0000 -2,19 
FP FONDUL PROPRIETATEA 83.560.155,83 206.061.505 8.960 0,3976 -0,20 
EL ELECTRICA S.A. 47.010.932,74 2.946.050 3.216 16,0000 -1,60 
SNG ROMGAZ S.A. 44.681.634,77 7.743.496 8.324 5,8700 -1,01 
AQ AQUILA PART PROD COM 32.860.470,93 25.845.353 1.655 1,3350 9,88 
BRD GROUPE SOCIETE GENERALE S.A. 31.966.608,10 1.492.617 6.074 21,1000 -4,09 
ONE ONE UNITED PROPERTIES 30.410.124,01 40.124.011 3.224 0,6290 -2,10 
TTS TRANSPORT TRADE SERVICES. 25.476.259,60 1.037.861 2.924 23,9500 -4,20 
DIGI Digi Communications N.V. 23.180.629,20 378.143 4.420 61,8000 -4,33 
M Med Life S.A. 21.728.442,68 3.817.493 3.290 5,7800 -0,86 
SNN NUCLEARELECTRICA S.A. 18.712.618,75 404.857 6.283 46,6500 -1,89 
SFG SPHERA FRANCHISE GROUP 15.644.799,70 397.386 1.429 39,6000 2,86 
TGN S.N.T.G.N. TRANSGAZ S.A. 14.756.595,60 620.621 3.491 24,7500 -1,79 
TEL C.N.T.E.E. TRANSELECTRICA 13.745.048,10 310.034 2.838 49,0500 4,14 
PE Premier Energy PLC 9.725.271,20 472.323 2.138 20,7600 -1,42 
ATB ANTIBIOTICE S.A. 8.482.375,76 2.996.125 5.063 2,9000 0,00 
EVER EVERGENT INVESTMENTS S.A. 7.810.966,24 5.403.779 615 1,4650 -1,68 
TRP TERAPLAST SA 6.726.886,88 13.215.093 2.591 0,5050 -6,83

Top tranzacționare BVB - 19.07-19.08 (SMT)

Prețul petrolului în ultima săptămâna

Top tranzacționare BVB - 19.07 -19.08 (segment principal)

Vânzare    79,02 Cumpărare   79,06

Vânzare 
57978 USD

Cumpărare 
58160 USD

Prețul bitcoin în ultima săptămâna

Industria jocurilor  
video se confruntă cu o 

creștere lentă în 2024 
l vânzările de console de jocuri sunt foarte slabe l anul acesta industria 

jocurilor video ar putea ajunge la 187,7 miliarde de dolari

„Este prea devreme pentru a 
vorbi despre o recesiune în SUA, 

dar este posibilă o încetinire“ 
l declarația îi aparține lui Sergio Ermotti, CEO-ul UBS l el crede că 

volatilitatea pieței financiare s-ar putea intensifica în a doua jumătate a anului

Uriașul fond suveran al 
Norvegiei a raportat un profit 
de 1.480 miliarde de coroane 
(138 de miliarde de dolari) 
pentru prima jumătate a anu‐
lui, determinat în principal 
de randamentele mari ale 
investițiilor sale în acțiuni ale 
unor companii de tehnologie, 
transmite CNBC. Așa‐numitul 
Fond Global de Pensii 
Guvernamental – cel mai 
mare fond suveran de avere 
din lume – a declarat că avea 
o valoare de 17.750 miliarde 
de coroane la sfârșitul lunii 
iunie. Randamentul global al 
fondului pentru perioada de 
șase luni a fost de 8,6%, ceea 
ce a fost cu 0,04 puncte pro‐
centuale mai mic decât ran‐
damentul indicelui său de 
referință. 

Nicolai Tangen, CEO al 
Norges Bank Investment 

Management, a declarat că 
investițiile în acțiuni au oferit 
un randament „foarte puter‐
nic“ în prima jumătate a anu‐
lui. 

„Rezultatul a fost deter‑
minat în principal de 
acțiunile companiilor de 
tehnologie, datorită cererii 
crescute de soluții noi în 

inteligența artificială“, a 
menționat Tangen. 

Fondul suveran de 
investiții din Norvegia a 
declarat că portofoliul său de 
acțiuni a înregistrat o rent‐
abilitate de 12,5% în prima 
jumătate a anului, în timp ce 
portofoliile sale cu venit fix și 
imobiliare necotate au suferit 

pierderi marginale. Fondul a 
raportat randamente ne ‐
gative de 17,7% din portofo‐
liul său necotat de 
infrastructură de energie 
regenerabilă, în primele șase 
luni ale anului. 

Acesta a spus că costurile 
de capital mai mari au afectat 
negativ valoarea investițiilor 
în perioada ianuarie‐iunie. 
Privind în perspectivă, 
Tangen, de la NBIM, a 
declarat într‐o conferință de 
presă că nu se așteaptă ca 
piețele bursiere să crească 
așa cum au făcut‐o în anii 
precedenți, potrivit Reuters. 
Tangen a spus că multă incer‐
titudine și „o situație 
geopolitică complet 
diferită“ înseamnă că acum 
există mai multe riscuri pen‐
tru acțiunile globale. 

Unul dintre cei mai mari 
investitori ai lumii, fondul 
suveran de avere al Norvegiei, 
a fost înființat în anii 1990 
pentru a investi veniturile 
excedentare din sectorul 
petrolului și gazelor din țară. 
Până în prezent, fondul a 
investit bani în peste 8.700 
de companii din peste 70 de 
țări din întreaga lume. l

Profit record pentru cel mai 
mare fond suveran din lume 

l Fondul suveran de investiții din Norvegia a avut un  
câștig de 138 de miliarde de dolari în primul semestru

Sergio Ermotti


